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KRM.0002.0001.2024 

D2024.01.02015 

 

Scenariusz 

LXXII Sesji Rady Miasta Kalisza 

w dniu 25 stycznia 2024 roku 
 

I. Otwarcie posiedzenia.  

 
Tadeusz Skarżyński, przewodniczący Rady Miasta Kalisza powitał obecnych na 

dzisiejszej Sesji Rady Miasta Kalisza:  

– radnych,  

– prezydenta, 

– wiceprezydentów, 

– naczelników wydziałów i pracowników Urzędu Miasta,  

– dyrektorów jednostek organizacyjnych miasta, 

– komendantów: policji, straży pożarnej i straży miejskiej,  

– przewodniczących rad osiedlowych, sołtysów, 

– przedstawicieli kaliskich mediów. 

Powitał serdecznie wszystkich obecnych na sali noszącej imię prezydenta Ignacego 

Adama Bujnickiego. 

 

Następnie poprosił radnych o potwierdzenie obecności poprzez naciśnięcie na 

tabletach przycisku „KWORUM”. 

 

Na podstawie art. 20 ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o samorządzie gminnym 

przewodniczący otworzył LXXII Sesję Rady Miasta Kalisza, stwierdzając, że 

uczestniczy w niej 22 radnych, co stanowi quorum, przy którym można obradować 
i podejmować uchwały.  

 

Na sekretarza obrad zaproponował wiceprzewodniczącego Eskana Darwicha. 

 

II. Propozycje zmian porządku obrad. 

 

Radni otrzymali, 7 dni przed sesją, projekty uchwał przygotowane na LXXII sesję, 
wraz z porządkiem obrad, w którym jest 6 projektów uchwał.  

 

Po przekazaniu materiałów sesyjnych do Kancelarii Rady Miasta wpłynęły kolejne 

projekty uchwał, w związku z tym przewodniczący zaproponował rozszerzenie 

porządku obrad, wprowadzenie w punkcie V numeracji rzymskiej – Podjęcie uchwał 

w sprawie – dodatkowych punktów numeracji arabskiej: 

7 – projektu uchwały w sprawie ustalenia składu osobowego Komisji Rodziny, 

Zdrowia i Polityki Społecznej Rady Miasta Kalisza – przekazanego radnym 

17 stycznia, 
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8 – projektu uchwały w sprawie ustalenia zasad przyznawania diet dla członków 

jednostek pomocniczych miasta oraz rozliczania kosztów podróży służbowych – 

przekazanego 18 stycznia, 

9 – projektu uchwały w sprawie ustalenia zasad przyznawania i wysokości diet dla 

radnych Rady Miasta Kalisza oraz zasad zwrotu kosztów podróży służbowych 

przysługujących radnym – przekazanego 18 stycznia, 

10 – projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku p. █████████████* 

o wsparcie starań mieszkańców o prawidłowe oznakowanie 4 miejsc parkingowych 

dla samochodów osób niepełnosprawnych przy ul. 3 Maja 11 w Kaliszu – 

przekazanego 22 stycznia, 

11 – projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi pana █████████████* na 

Prezydenta Miasta Kalisza – przekazanego 22 stycznia, 

12 – projektu uchwały w sprawie zlecenia Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady 

Miasta Kalisza zbadania skargi Fundacji Na Rzecz Pomocy Dzieciom 

Niepełnosprawnym „Nowa Nadzieja” w Kaliszu na dyrektora Zarządu Dróg Miejskich 

w Kaliszu – przekazanego 22 stycznia, 

13 – projektu uchwały w sprawie ustalenia składu osobowego Komisji Rozwoju, 

Mienia Miasta i Integracji Europejskiej Rady Miasta Kalisza – przekazanego 

23 stycznia, 

14 – projektu uchwały w sprawie ustalenia składu osobowego Komisji Środowiska 

i Gospodarki Komunalnej Rady Miasta Kalisza – przekazanego również 23 stycznia. 

 

Ponadto 23 stycznia do Kancelarii Rady Miasta wpłynęła autopoprawka do projektu 

uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2024 rok oraz autopoprawka do 

projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta 

Kalisza na lata 2024-2043. 

 

Przewodniczący poprosił zatem radnych o rozszerzenie porządku obrad o punkt 7 

arabski, znajdujący się w punkcie V rzymskim, projekt uchwały w sprawie ustalenia 

składu osobowego Komisji Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej Rady Miasta 

Kalisza – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecna podczas głosowania – 

Karolina Sadowska).  

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 8 arabski, znajdujący się w punkcie V 

rzymskim, projekt uchwały w sprawie ustalenia zasad przyznawania diet dla członków 

jednostek pomocniczych miasta oraz rozliczania kosztów podróży służbowych – 

22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecna podczas głosowania – Karolina 

Sadowska). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 9 arabski, znajdujący się w punkcie V 

rzymskim, projekt uchwały w sprawie ustalenia zasad przyznawania i wysokości diet 

dla radnych Rady Miasta Kalisza oraz zasad zwrotu kosztów podróży służbowych 

przysługujących radnym – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Karolina Sadowska). 
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Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 10 arabski, znajdujący się w punkcie 

V rzymskim, projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia wniosku 

p. █████████████* o wsparcie starań mieszkańców o prawidłowe oznakowanie 

4 miejsc parkingowych dla samochodów osób niepełnosprawnych przy ul. 3 Maja 11 

w Kaliszu – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecna podczas głosowania – 

Karolina Sadowska). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 11 arabski, znajdujący się w punkcie 

V rzymskim, projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia skargi pana 

█████████████* na Prezydenta Miasta Kalisza – 21 osób było za (21 radnych 

obecnych, nieobecni podczas głosowania – Roman Piotrowski i Karolina Sadowska). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 12 arabski, znajdujący się w punkcie 

V rzymskim, projekt uchwały w sprawie zlecenia Komisji Skarg, Wniosków i Petycji 

Rady Miasta Kalisza zbadania skargi Fundacji Na Rzecz Pomocy Dzieciom 

Niepełnosprawnym „Nowa Nadzieja” w Kaliszu na dyrektora Zarządu Dróg Miejskich 

w Kaliszu – 21 osób było za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas głosowania – 

Roman Piotrowski i Karolina Sadowska). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 13 arabski, znajdujący się w punkcie 

V rzymskim, projekt uchwały w sprawie ustalenia składu osobowego Komisji 

Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji Europejskiej Rady Miasta Kalisza – 21 osób było 

za (21 radnych obecnych, nieobecni podczas głosowania – Roman Piotrowski 

i Karolina Sadowska). 

 

Poprosił o rozszerzenie porządku obrad o punkt 14 arabski, znajdujący się w punkcie 

V rzymskim, projekt uchwały w sprawie ustalenia składu osobowego Komisji 

Środowiska i Gospodarki Komunalnej Rady Miasta Kalisza – 22 osoby były za 

(22 radnych obecnych, nieobecna podczas głosowania – Karolina Sadowska). 

 

Na pytanie przewodniczącego o inne propozycje bądź uwagi do porządku obrad 

o zabranie głosu poprosiła radna Magdalena Walczak – chciałabym złożyć wniosek 

o rozszerzenie porządku obrad dzisiejszej sesji Rady Miasta o przedstawienie przez 

Prezydenta Miasta Kalisza informacji w sprawie wysypiska śmieci ujawnionego 

w toku budowy nowej drogi, połączenia ul. Ks. Jolanty z ul. Budowlanych, rozbudowa 

układu komunikacyjnego miasta. Dlaczego składam ten wniosek? Uzasadnienie jest 

proste. Kwestia ta była poruszana do tej pory w dwóch interpelacjach. Odpowiedzi na 

te interpelacje, mówiąc w skrócie, pozostawiają wiele do życzenia. Ja bym bardzo 

chciała się dowiedzieć, i to nie od pana dyrektora Gałki, nie od pana naczelnika 

Bąkowskiego, z całym szacunkiem dla panów statusu i kompetencji, ja bym chciała, 

żeby informacji tej udzielił nam pan prezydent, ponieważ to pan prezydent finalnie 

podjął decyzję o tym, dlaczego prawie 1,8 mln zł przeznaczyć na wywóz tych odpadów, 

które zostały tam ujawnione, tak? Jak pan prezydent przedstawiał nam przez kilka 

ostatnich sesji Rady Miasta sprawozdanie z przedsięwzięć, które podejmował 

w okresie międzysesyjnym, ani razu, ani razu nie padła ta informacja, dlaczego 

1,8 mln zł zostało przeznaczone dokładnie na to. Dlaczego te pieniądze, które nasi 



4 

 

mieszkańcy zgromadzili z opłat za wywóz śmieci, które powinny być przeznaczone na 

gospodarkę odpadami komunalnymi, postanowiono przeznaczyć właśnie na likwidację 
tego wysypiska? Zwłaszcza, że z ostatniej odpowiedzi na interpelację dowiaduję się, że 

działki, na których ujawniono śmieci, to jedna od 2006 r., druga od 2012 r. stanowiły 

już własność miasta, natomiast trzecia działka stała się własnością miasta w roku 

2022. Oczywiście, no zamierzam napisać jeszcze jedną interpelację, ale może o tym na 

końcu, ponieważ gdy pytam, czyją własnością była działka, zanim stała się własnością 

miasta Kalisza, ja nie oczekuję odpowiedzi, że ona była własnością osoby prawnej czy 

osoby fizycznej. Tylko bardzo bym prosiła, bo rozumiem, że mam napisać, proszę 
o podanie imienia i nazwiska osoby, tak?, żeby uzyskać informację, czyją własnością 
była ta działka? Przy czym, już tutaj uprzedzając wszelkie zarzuty, chciałabym 

wskazać, że to są informacje jak najbardziej jawne, ponieważ jest ewidencja gruntu 

jawna, księgi wieczyste są jawne i naprawdę to nie jest żadna tajemnica. I ja mogę 
poświęcić tydzień, żeby samemu to ustalić, natomiast państwo to po prostu wiecie. 

I dlaczego nie odpowiadacie na te pytania? Także bardzo bym prosiła o rozszerzenie 

porządku obrad w tym zakresie, żeby pan prezydent nam odpowiedział od samego 

początku do końca, jak to było i dlaczego podjął taką, a nie inną decyzję? 

 

Głos zabrał również Eskan Darwich – ja mam podobny wniosek. Panie 

przewodniczący, wnioskuję o rozszerzenie porządku obrad o informacje Prezydenta 

Miasta Kalisza w sprawie zawartych kontraktów na kwotę 1.863.434,88 zł, 

uwzględnionych w uchwale nr LXIII/903/2023 Rady Miasta Kalisza z 27 kwietnia 

ubiegłego roku. Dlaczego o to proszę? Ponieważ od roku czekam na dokumenty, żeby 

pan naczelnik nam przedstawił, co to są za zawarte kontrakty? Z kim zawarł kontrakty 

na 1,8 mln zł. Do dnia dzisiejszego nie dostałem dokumentów. To... Naczelnik Paweł 

Bąkowski na Komisji Rodziny i Zdrowia rok temu zobowiązał się, że dostarczy nam 

wszystkie dokumenty związane z tymi kontraktami, rzekomo podpisane za 1,8 mln zł, 

do dnia dzisiejszego nie otrzymałem. Mało tego, na sesji kwietniowej, 27 kwietnia 

ubiegłego roku również pan naczelnik Bąkowski z tej mównicy zobowiązał się, że te 

dokumenty nam zostaną dostarczone. Do dnia dzisiejszego nie mamy nic. Mało tego, 

na ostatniej komisji...  

 

Przewodniczący – panie przewodniczący, mam taką prośbę. Uzasadnienie wniosku, 

a nie wygłaszanie oświadczeń.  
 

Eskan Darwich – tak. Na ostatniej Komisji Rozwoju, gdzie pan Artur Kijewski jest 

przewodniczącym, również zobowiązał pana naczelnika do dostarczenia kontraktów 

podpisanych za 1,8 mln zł, do dnia dzisiejszego nie dostaliśmy. Rodzi się pytanie, o co 

tu chodzi? Dlaczego nie chcecie przekazać nam tych informacji? 

 

Krystian Kinastowski, prezydent Miasta Kalisza – ja się odniosę może do tego 

pierwszego wniosku. Pani radna, ja bym bardzo chciał pani wytłumaczyć to wszystko, 

czego pani jeszcze nie wie. Także prosiłbym o precyzyjne pytania i czego pani w tej 

sprawie nie rozumie, bo sytuacja wygląda w ten sposób, że my przystąpiliśmy do 

realizacji inwestycji drogowej, która polegała na budowie przedłużenia Ks. Jolanty do 

ul. Budowlanych. Został wykonany projekt. Projekt jest wykonany, można powiedzieć, 
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po szlaku, który wynika z planu miejscowego. Pewnie tam w 100% nie wiem, czy 

wychodzimy tam poza ten pas, który w planie miejscowym został wyznaczony, pewnie 

ze 20 lat temu. Tą drogę planowano od 20-30 lat. My wykonaliśmy dokumentację 
techniczną, pozyskaliśmy dofinansowanie, bo ta droga od 30 lat nie była robiona. 

Zrobiliśmy przetarg, wyłoniliśmy wykonawcę, wykonawca wszedł na roboty i okazało 

się, że w trakcie robót ziemnych, kiedy wykonywał wykopy ziemne pod kanał 

deszczowy, ujawnił składowisko śmieci. My nie wiemy, co to są za śmieci, skąd te 

śmieci się tam wzięły. Później jak zaczęliśmy to wszystko wyjaśniać, ludzie zaczęli 
sami do nas, życzliwi, że tak powiem dzwonić, wyjaśniać, że tam a to Wistil składował, 

a to ktoś składował, bo tam musi pani wiedzieć, że do 1989, czy tam któregoś roku, tak 

mniej więcej ze śmieciami postępowano i tego typu terenów w mieście, takich jest 

mnóstwo, m.in. Park Przyjaźni powstał w miejscu takiego składowiska. I teraz ja mam 

pytanie, gdzie jest zarzut i co my zrobiliśmy źle, że te ujawnione śmieci wywieźliśmy? 

Jest to dodatkowy koszt, który został ujawniony na etapie wykonywania prac 

budowlanych. Tak jest bardzo często, że są tzw. roboty dodatkowe. W tym przypadku 

musieliśmy wywieźć te śmieci. Zgodnie z prawem i jakby z przypisaniem tych śmieci, 

są to śmieci komunalne. To były zwykłe takie śmieci, które po prostu mają charakter 

odpadów komunalnych. Także co my mieliśmy z tym zrobić? Ja nie rozumiem. Nie 

wywozić ich, wywozić za darmo? Jak pani radna wie, to nikt tego nie wywiezie. 

Zostało to sfinansowane ze środków, które rzeczywiście są naznaczone i pochodzą 

jakby z tej puli środków przeznaczonych na odpady komunalne. To jest na takiej 

zasadzie, jeżeli pani ujawni gdzieś składowisko śmieci pod krzakami i chce pani je 

wywieźć, to jak chce pani wywieźć te śmieci?... Jak chce pani wywieźć te śmieci? 

Także ja bym chciał się, bo, szanowni państwo, no okres jest, jaki jest. Państwo nie 

macie za bardzo, że tak powiem, w co tutaj atakować.  
 

Przewodniczący – panie prezydencie, mam taką prośbę...  
 

Krystian Kinastowski – ale panie przewodniczący, ja bardzo proszę, bo ten temat, 

państwo zadajecie któreś już pytanie, którąś już interpretację, interpelację zadajecie. 

I są odpowiedzi. Jeżeli pani chce koniecznie poznać to, to ja nie wiem, bo ja nie jestem 

prawnikiem, ja nie wiem, czy można udzielić tych drażliwych danych osoby fizycznej, 

natomiast pani jakby chciała sprawdzić, to może pani to sprawdzić chociażby 

w księdze wieczystej. Bez żadnego problemu.  

 

Przewodniczący – panie prezydencie, bo pan udziela jakby już takiego wyjaśnienia, 

odpowiada pan na wniosek.  

 

Krystian Kinastowski – nie ma tu nic do ukrycia, szanowni państwo. Ja dlatego 

chciałbym uzasadnić swoją prośbę do wysokiej rady, żeby po prostu te wnioski 

odrzucić, bo one są po prostu niezasadne. Zapraszam do wydziału, była pani 

w Kancelarii Prezydenta Miasta z panią poseł, może pani z panią poseł przyjść do 

Wydziału Gospodarki Ochrony Środowiska, wszystko pani zostanie na spokojnie 

wytłumaczone, nie trzeba tu robić żadnych debat, bo szanowna pani, jak się kopie 

dziurę w ziemi, to można wykopać różne rzeczy. Wykopaliśmy tutaj dziurellę przed 

ratuszem i był problem 5 lat. Chciała pani, żeby tam był taki sam problem z tymi 
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śmieciami? Nie wiem, w czym jest problem. Wysoka rado, tu nie ma żadnego 

problemu... Nie ma, roboty idą, zaraz będziemy jeździć nową drogą. Jeżeli chodzi o ten 

drugi wniosek, ja powiem szczerze, tego bełkotu pana radnego nie rozumiem o co 

chodzi... Także może, bo ja nie wiem, jakie kontrakty, o co chodzi, także bym prosił 

ewentualnie, żeby pan naczelnik Bąkowski, który zna sprawę, wyjaśnił, ponieważ 
zapewnia mnie, że któryś raz wydawał te odpowiedzi. Ma widzę pisma, w których są 
zestawione te tabelki i teraz tak, no szanowni państwo, my mówimy, że dostał 

odpowiedź, pan radny mówi, że nie dostał. I to jest słowo przeciwko słowu. Natomiast 

ja mogę państwu te dokumenty pokazać, z zestawieniem tych kontraktów. Tu jest 

znowuż próba zaciemniania, zaczerniania, insynuowania czegoś, czego po prostu nie 

ma. Niech pan się konkretnie zapyta, o co chodzi i z czym pan ma problem, bo może 

my nie rozumiemy, z czym jest problem u pana. 

 

Przewodniczący – ja mam tylko taką uwagę, żebyśmy tutaj starali się trzymać jednak 

pewien poziom dyskusji. 

 

Eskan Darwich, ad vocem – to znaczy, no szkoda, że najpierw pan przewodniczący nie 

poddał pod głosowanie nasze wnioski, a później byśmy otwierali dyskusję i byłaby 

informacja pana prezydenta w tych dwóch tematach, bo te dwa tematy są powiązane. 

Panie prezydencie, pan czasami, albo pan nie ma wiedzy, albo pan czasami mija się 
z prawdą. I tu zarzucanie nam, że jakiś bełkot, jakieś niezrozumienie, to nie przystoi 

panu prezydentowi, szczerze powiem, panie prezydencie, szczególnie w tym okresie. 

Jeśli chodzi o wysypiska śmieci, działka, na której znaleziono śmieci została 

wywłaszczona pod koniec 2022 r. Prawda? Prawda. Tam były badania zrobione, tak? 

Przecież projektant wykonał projekt na bazie jakichś badań. Nie poszedł tam i nie 

porysował sobie na mapie, że tu będzie droga. Były badania zrobione? Były. 

Projektant nic nie wykrył, że tam są śmieci. Nie ma, no przynajmniej tak państwo 

opowiadają. Przychodzi kwiecień.  
 

Przewodniczący – panie przewodniczący, ad vocem miało być, ad vocem.  

 

Eskan Darwich – no tak, ad vocem do zarzutów pana prezydenta, a ja podaję fakty. 

27 kwietnia na sesji państwo zabezpieczają 1,8 mln zł. I na nasze pytanie, na co 

państwo zabezpieczają, państwo odpowiadają, że na zawarte kontrakty. Jakie to są 
kontrakty? Nikt nie potrafi powiedzieć. Mamy nagranie z sesji. Mamy stenogramy 

z komisji. Mamy przewodniczącą, panią Sadowską, która też interweniowała w tej 

sprawie. Następnie umowa z wykonawcą została podpisana. Wykonawca wchodzi, 

żeby pobudować drogę, w maju... O ile się nie mylę. Dobrze mówię panie 

prezydencie?... Śmieci zostały wykryte prawdopodobnie, bo tak wynika z wywiadów 

w portalach kaliskich, że śmieci zostały wykryte na przełomie czerwca i lipca. One 

zostały wywiezione prawdopodobnie we wrześniu, a pan prezydent zdaje sprawozdanie 

międzysesyjne w okresie międzysesyjnym, pan mówi, że dostaliśmy nagrodę Złoty Lajk 

jako miasto, super, fajnie.  

 

Przewodniczący – panie przewodniczący, albo na temat, albo odbiorę panu głos. 
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Eskan Darwich – panie przewodniczący, no albo zaczynamy rozmawiać na ten temat, 

albo nie.  

 

Przewodniczący – no ale właśnie o to chodzi, że mamy nie teraz dyskutować, tylko ma 

pan ad vocem się uzasadnić do słów prezydenta.  

 

Eskan Darwich – jeśli chodzi o ten drugi temat, panie prezydencie, no pan zarzuca, że 

pan nie wie, o co chodzi. Panu przeczytam projekt uchwały, gdzie pan się podpisał. 

27 kwietnia jest uzasadnienie, zwiększa się w dziale 900, rozdział 9002, gospodarka 

komunalna czy gospodarka odpadami komunalnymi o kwotę 1.863.434,88 zł na 

realizację zawartych kontraktów na zagospodarowanie odpadów komunalnych 

i zadania z tym związane. I o to prosimy. Co to są za kontrakty? Czy to jest trudne 

pytanie?... Czy to jest trudne pytanie, panie prezydencie? Pan się chowa za 

naczelnikiem. Pan nie odpowiada na nasze pytanie. 

  

Magdalena Walczak, ad vocem – ja przede wszystkim to chciałam powiedzieć, że ja 

absolutnie tu nie czyniłam panu prezydentowi zarzutu, że to było zrobione źle, że nie 

powinny być wywiezione te śmieci. Nie. Zarzut był taki, że nie było informacji. I pan 

prezydent mówi, że ja mogę pytać. Owszem, ja pytam. Już drugą interpelację 
w zasadzie nasz klub sporządził w tej kwestii i tych odpowiedzi nie ma. Po prostu nie 

ma, bo gdyby one były, to ja bym tu nie wychodziła i nie zadawała tych pytań 
o informacje, tak? Dwa razy pytanie, czyją własnością były działki? No naprawdę, no 

przecież naprawdę to nie jest trudne pytanie, tak? Czy można, czy nie można udzielić. 
Przecież na BIP-ie są podawane numery działek, na których były śmieci. To nie jest 

jakaś tajna informacja, tak? Ja jestem daleka od wszelkich teorii spiskowych, szukania 

drugiego dna, wymyślania nie wiadomo czego i nie szukam sobie tematu do kampanii, 

tak? Tylko po prostu chciałabym, jak pytam, otrzymywać odpowiedź na pytanie, na 

które zadaję, a pytania staram się zadawać precyzyjnie, tak? I nie powiedziałam, że to 

miasto zrobiło źle, nie powiedziałam, że śmieci powinny leżeć, natomiast jeżeli działki 

miasto nabywa w 2006 r., 2012 r. i robi to bezrefleksyjnie, nie interesując się, co to 

jest za ziemia, czy tam jest coś, co będzie wymagało nakładu jakiegoś finansowego 

miasta, no to ja przepraszam bardzo, no to chyba coś nie jest w porządku, tak? To nie 

było 180 zł, to był 1,8 mln zł, tak? I to mieszkańcy te pieniądze zapłacili. 

 

Paweł Bąkowski, naczelnik Wydziału Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska 

– ja chciałbym podkreślić, że kontrakty to tak jak drzewiej, czyli dawniej bywało, mówi 

się o umowach. Panu Eskanowi, jak panu przewodniczącemu, wysłał pan prezydent 

informację o wszystkich kontraktach zawartych do dnia 27 kwietnia, 8 maja. I taką 

informację ja mam. I pan przewodniczący dostał taką informację… W ramach, skąd te 

środki? Te 2.766.280,88 zł zostały z niezrealizowanych wydatków z opłaty za 

gospodarcze korzystanie ze środowiska, za gospodarcze korzystanie z odpadów z roku 

poprzedniego i w kwietniu one zostały przesunięte do budżetu na kolejny rok jako 

wolne środki. Pamiętajmy o tym, że są to środki zaznaczone, czyli nie mogą iść na inne 

wydatki niż związane z odpadami. Dlaczego to się udało? Dlatego, że miasto 

uszczelniło system gospodarki odpadami, dlatego, że miasto zaczęło realizować część 
zadań przez własne przedsiębiorstwo.  
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Przewodniczący – panie naczelniku, też proszę bez historii dookoła.  

 

Paweł Bąkowski – i dlatego, że... Ale chciałbym, żeby to było zrozumiałe, bo może to 

nie jest dla wszystkich zrozumiałe. Ja sobie zdaję sprawę, że państwo na bieżąco nie 

muszą te tematy interesować, choćby dlatego, że miasto wybudowało własny PSZOK, 

który od 2021 r. jest prowadzony przez Wydział Gospodarki Komunalnej. I to są te 

oszczędności, które się udało wygospodarować. Na co poszły te pieniądze? Więc 

reasumując, te 1,8 mln zł również zostało wydatkowane na umowy, które zostały 

zawarte wcześniej, czyli kontrakty. I teraz pan mnie pyta, chodzi o które, tak? M.in. na 

umowę z Orlim Stawem, która została zawarta w 2020 r. Ona jest co roku aneksowana 

i w zależności od ilości odpadów zmieniamy możliwość zaangażowanych środków 

w zakresie wydatkowania na zagospodarowanie odpadów. I z tej dziury, o której 

mówimy, bo tu słyszymy 1,8 mln zł, tak naprawdę na zagospodarowanie miasto 

wydatkowało 1,5 mln zł, tak?, takie środki w takiej wysokości zostały zrealizowane 

w ramach zawartego w 2020 r. kontraktu na wywóz odpadów w 2023 r. I to jest 

możliwe, to jest możliwe… Ale dlaczego śmieszne?... Oprócz tego miasto realizowało 

szereg innych zadań, które były wcześniej w zaplanowanym budżecie. Nie wiem, czy 

mam je wymieniać, wszystkie inne, które w ramach tych środków zostały zrealizowane, 

przesuniętych. Myślę, że nie temu czas, natomiast jesteśmy jak najbardziej 

transparentni i taką informację udzielimy państwu na pytanie, które zostało zawarte 

m.in. przez Komisję Rewizyjną. I nie mamy naprawdę, proszę wierzyć, wydział 

i pewnie pan prezydent, nie ma nic do ukrycia. Tutaj proszę nie szukać drugiego dna. 

Zostały pieniądze z roku poprzedniego, zostały przekazane w kwietniu, w kwietniu na 

tej mównicy mówiłem, że pójdzie 600 tys. zł na kontenery, które zostały zakupione. 

Mówiłem o tym, że zrobimy rozpoznanie w zakresie możliwości zakupienia 

pojemników, ale nie mówiłem, kiedy to zostanie zrealizowane. Te pojemniki nie 

zostaną zakupione, dlatego że koszt zakupu pojemników dzisiaj...  

 

Przewodniczący – panie naczelniku, oddalamy się od sprawy.  

 

Paweł Bąkowski – ja mówię o kwietniu jeszcze, powyżej 7 mln zł, więc dzisiaj te 

środki, które zostały wydatkowane, m.in. we wrześniu taki został zawarty aneks na 

istniejącą już umowę z Orlim Stawem na zagospodarowanie tych odpadów w ramach 

istniejącego kontraktu. I zgodnie z ustawą, z art. 6r 2b. z pobranych opłat za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi gmina może pokryć koszty usunięcia 

odpadów komunalnych z miejsc nieprzeznaczonych do ich składowania 

i magazynowania, zgodnie z rozumieniem ustawy z dnia 14 grudnia 2012 r. 

o odpadach. 

 

Przewodniczący – zamykam dyskusję. Zamykam dyskusję. Panie przewodniczący, 

zamykam dyskusję. Mamy dwa wnioski do przegłosowania. Ja od razu też zaznaczę 
jedną rzecz, jeżeli państwo są niezadowoleni, jeżeli chodzi o odpowiedzi na 

interpelacje, w porządku obrad jest taki punkt - odpowiedzi na interpelacje i zazwyczaj 

tam się państwo odnoszą do tego tematu. A w chwili obecnej prosiłbym 

o przegłosowanie wniosków, które państwo złożyli. 
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W związku z powyższym negatywnie przegłosowano wniosek formalny radnej 

Magdaleny Walczak o rozszerzenie porządku obrad LXXII Sesji Rady Miasta Kalisza 

o punkt dotyczący przedstawienia przez Prezydenta Miasta Kalisza informacji 

w sprawie wysypiska śmieci ujawnionego w trakcie realizacji inwestycji połączenia 

drogowego ul. Budowlanych z ul. Ks. Jolanty – 10 osób było za, 13 przeciw 

(23 radnych obecnych) – wniosek nie przeszedł. 

 

Następnie negatywnie przegłosowano wniosek formalny radnego Eskana Darwicha 

o rozszerzenie porządku obrad LXXII Sesji Rady Miasta Kalisza o punkt dotyczący 

informacji Prezydenta Miasta Kalisza w sprawie zawartych kontraktów na kwotę 
1.863.434,88 zł uwzględnionych w uchwale Nr LXIII/903/2023 Rady Miasta Kalisza 

z dnia 27 kwietnia 2023 r. w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2023 rok – 

10 osób było za, 13 przeciw (23 radnych obecnych) – wniosek nie przeszedł. 
 

Przewodniczący – proszę państwa, no już głosowaliśmy. Czy ma pan jakieś inne 

ewentualnie uwagi do porządku obrad? Panie radny, jest odpowiedni punkt sesji. 

Szanowni państwo, no zaraz ogłoszę przerwę, aż państwo się nie uspokoją. Będziecie 

państwo, każdemu udzielę głosu w odpowiednim punkcie porządku obrad. Nigdy nie 

zamykałem państwu ust i nie mam takiej praktyki. Ale odniesie się pan, nie ma, 

odniesie się pan do tego, proszę bardzo. Panie radny, nie, absolutnie, przechodzimy 

dalej do realizacji porządku obrad, nie udzielam głosu. 

 

Głos zabrał radny Artur Kijewski – taka uwaga co do porządku obrad i punktów, 

o których mówimy. Prosiłbym, żeby na przyszłość dany punkt, jeżeli zgłaszany jest 

nowy wniosek, mówić w danym punkcie o wszystkim. Bo wnioskodawca nie raczył 

wspomnieć, chyba zapomniał, że Komisja Rewizyjna, jeden z punktów przez państwa 

zgłoszony, obecnie nad nim debatuje, więc mówmy dokładnie, o co chodzi. 

 

Przewodniczący – panie radny, dziękuję bardzo, ale tak jak powiedziałem, nie 

dyskutujemy już nad tym. Były dwa wnioski formalne. Jeżeli państwo chcą jakieś 
jeszcze oświadczenia wydać, będzie taki punkt, będzie taka możliwość. Naprawdę, ale 

nie róbmy po prostu. Ja wiem, że w chwili obecnej emocje państwem targają, ale 

prosiłbym, żeby uspokoić się. Dopuściłem pana prezydenta, pana też dopuściłem do 

głosu, naczelnika również. Panie przewodniczący, dziękuję bardzo za tę uwagę. 
Zostanie ona odnotowana. 

 

Wobec braku innych propozycji przewodniczący stwierdził przyjęcie rozszerzenia 

porządku obrad, wprowadzenia w punkcie V rzymskim dodatkowych punktów. 

Poprosił też o naniesienie zmian w materiałach sesyjnych w punkcie V rzymskim, 

czyli dopisanie po punkcie 6 arabskim punktów od 7 do 14. 

 

III. Przyjęcie protokołu z LXXI Sesji Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku uwag do protokołu z LXXI, wyłożonego do wglądu w Kancelarii Rady 

Miasta, przewodniczący stwierdził jego przyjęcie. 
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IV. Sprawozdanie prezydenta z wykonania uchwał rady oraz działań 

i przedsięwzięć w okresie międzysesyjnym. 

 
Sprawozdanie prezydenta Miasta z wykonania uchwał rady oraz działań 

i przedsięwzięć w okresie międzysesyjnym radni otrzymali w wersji elektronicznej 

w dniu wczorajszym. 

 

Głos zabrał Krystian Kinastowski, prezydent Miasta Kalisza – panie przewodniczący, 

szkoda, że pani radna wyszła, ponieważ chciałem zaproponować jedno rozwiązanie, 

myślę, które by ją zadowoliło, ale to może w przerwie albo później… Szanowni 

państwo, panie przewodniczący, wysoka rado, mieszkańcy Kalisza, proszę o przyjęcie 

sprawozdania z pracy Prezydenta Miasta Kalisza i jego zespołu w okresie 

międzysesyjnym. Zacznę tradycyjnie od sprawozdania z wykonania uchwał podjętych 

podczas sesji, która odbyła się 28 grudnia 2023 r. Sprawozdanie z wykonania uchwały 

Rady Miasta Kalisza w sprawie ustanowienia roku 2024 w Kaliszu Rokiem Marii 

Dąbrowskiej. Realizując postanowienia wynikające z ww. uchwały, wystąpiłem do 

instytucji kultury, organizacji pozarządowych oraz placówek oświatowych 

i szkolnictwa akademickiego, a także do podmiotów powołanych w celu ochrony 

dziedzictwa narodowego z zaproszeniem na spotkanie, podczas którego ustalony 

zostanie skład Komitetu Obchodów Roku Marii Dąbrowskiej w Kaliszu. Do udziału 

w ww. naradzie zaproszeni zostali również przedstawiciele Rady Miasta Kalisza 

z przewodniczącym Rady Miasta Kalisza, panem Tadeuszem Skarżyńskim na czele. 

Podstawowym zadaniem komitetu będzie wypracowanie propozycji wydarzeń 

dedykowanych autorce oraz realizacja całorocznego interdyscyplinarnego programu 

obchodów. Pracami komitetu kierować będzie wiceprezydent Grzegorz Kulawinek, 

a koordynacja programu powierzona została Wydziałowi Kultury i Sztuki, Sportu 

i Turystyki. Inauguracyjne spotkanie, podczas którego na roboczo omówione zostaną 

propozycje działań na kolejne miesiące, a także ustalony imienny skład komitetu 

obchodów, odbędzie się 26 stycznia 2024 r. Program obchodów roku Marii 

Dąbrowskiej w Kaliszu podany zostanie do publicznej wiadomości, zaś do wspierania 

działań związanych z popularyzacją planowanych wydarzeń, tak jak w poprzednich 

latach zaproszona zostanie Młodzieżowa Rada Miasta Kalisza. Sprawozdanie 

z wykonania uchwały w sprawie ustanowienia dorocznych nagród Prezydenta Miasta 

Kalisza za osiągnięcia w dziedzinie twórczości artystycznej, upowszechniania 

i ochrony kultury oraz określenia szczegółowych warunków i trybu ich przyznawania. 

Przedmiotowa uchwała została opublikowana w Dzienniku Urzędowym Województwa 

Wielkopolskiego 10 stycznia 2024 r. pod poz. 446 i w Biuletynie Informacji Publicznej 

miasta Kalisza. Sprawozdanie z wykonania uchwały Rady Miasta Kalisza w sprawie 

szczegółowych warunków przyznawania i odpłatności za usługi opiekuńcze 

i specjalistyczne usługi opiekuńcze, z wyłączeniem specjalistycznych usług 

opiekuńczych dla osób z zaburzeniami psychicznymi i szczegółowych warunków 

częściowego lub całkowitego zwolnienia od opłat, jak również trybu ich pobierania 

oraz szczegółowych warunków przyznawania wymiaru zakresu usług sąsiedzkich 

i sposobu ich rozliczania. Przedmiotowa uchwała została przyjęta do realizacji, 

opublikowana w Dzienniku Urzędowym Województwa Wielkopolskiego 10 stycznia 

pod poz. 447. Sprawozdanie z wykonania uchwały Rady Miasta Kalisza w sprawie 
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zaproszenia do osiedlenia się na terenie miasta Kalisza rodziny repatriantów. Została 

opublikowana w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu Miasta w Kaliszu. 

Przedmiotowa uchwała została opublikowana w Biuletynie Informacji Publicznej oraz 

przekazana do Ministerstwa Spraw Wewnętrznych i Administracji, do Departamentu 

Obywatelstwa i Repatriacji w celu kontynuowania procesu repatriacji. Zwrócono się z 

prośbą do dyrektora Miejskiego Zarządu Budynków Mieszkalnych o wytypowanie 

lokalu dla rodziny repatriantów oraz podjęto działania w celu pozyskania środków 

finansowych z Wielkopolskiego Urzędu Wojewódzkiego na wykonanie remontu 

i wyposażenie lokalu dla rodziny repatriantów na podstawie rozdziału § 2020, art. 21 

ustawy o repatriacji – zapewnienie lokalu mieszkalnego… Sprawozdanie z wykonania 

uchwały w sprawie uchwalenia Miejskiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii na lata 2024-2026. 

Przedmiotowa uchwała została opublikowana w Biuletynie Informacji Publicznej 

Urzędu Miasta Kalisza. Sprawozdanie z wykonania uchwały w sprawie ustalenia 

stawek dotacji przedmiotowych dla Miejskiego Zarządu Budynków Mieszkalnych 

w Kaliszu – samorządowego zakładu budżetowego na 2024 rok. Uchwała została 

opublikowana w Biuletynie Informacji Publicznej Urzędu Miasta Kalisza, przekazana 

do Wojewody Wielkopolskiego, Regionalnej Izby Obrachunkowej i Miejskiego 

Zarządu Budynku Mieszkalnych w Kaliszu. Sprawozdanie z wykonania uchwały 

w sprawie ustalenia stawki dotacji przedmiotowej dla Miejskiego Zarządu Budynków 

Mieszkalnych w Kaliszu. Uchwała została również opublikowana w Biuletynie 

Informacji Publicznej Urzędu Miasta, przekazana do Wojewody, Regionalnej Izby 

Obrachunkowej oraz Miejskiego Zarządu Budynków Mieszkalnych. Sprawozdanie 

z wykonania uchwały w sprawie zmiany uchwały budżetowej na 2023 rok. Stosownie 

do przedmiotowej uchwały zwiększono budżet Kalisza po stronie dochodów o kwotę 
1.497.615,11 zł i zwiększono budżet Kalisza po stronie wydatków o kwotę 
487.380,11 zł. Niniejszą uchwałę przekazano Regionalnej Izbie Obrachunkowej 

w Poznaniu, zainteresowanym kierownikom komórek organizacyjnych tutejszego 

urzędu oraz kierownikom jednostek organizacyjnych miasta do wiadomości 

i stosowania. Sprawozdanie z wykonania uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej 

Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2023-2043. Powiadomiono wydziały 

tutejszego urzędu i podległe jednostki organizacyjne o podjęciu przedmiotowej 

uchwały. Przekazano ją też do Regionalnej Izby Obrachunkowej oraz umieszczono na 

stronie internetowej Biuletynu Informacji Publicznej Urzędu Miasta Kalisza. 

Sprawozdanie z wykonania uchwały w sprawie ustalenia wykazu wydatków, które nie 

wygasają z upływem roku budżetowego 2023. Przyjęta uchwała pozwoli na 

prawidłowe wydatkowanie środków 2023 r., zgodnie z załącznikiem do uchwały Rady 

Miasta Kalisza z dnia 28 grudnia 2023 r. w sprawie ustalenia wykazu wydatków, które 

nie wygasają z upływem roku budżetowego 2023. Zgodnie z przyjętą uchwałą na 

wyodrębnionym rachunku jednostki samorządu terytorialnego, przeznaczonym na 

środki niewygasające, została zabezpieczona kwota w wysokości 22.238.780,55 zł na 

realizację wydatków, które nie wygasły z upływem roku budżetowego. Realizacja 

płatności dotyczących ww. wydatków nastąpi w roku budżetowym 2024, zgodnie 

z terminami podanymi w uchwale. Sprawozdanie z wykonania uchwały w sprawie 

emisji obligacji oraz zasad ich zbywania, nabywania i wykupu. Przedmiotowa uchwała 

została przekazana do Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu, w związku 
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z powyższym zostanie uruchomione postępowanie mające na celu dokonanie wyboru 

podmiotu, który przeprowadzi organizację emisji obligacji, następnie zarządzeniem 

Prezydenta Miasta Kalisza powołana zostanie komisja do oceny ofert na wybór 

podmiotu odpowiedzialnego za emisję obligacji miasta Kalisza. Z wybranym 

podmiotem zostaną zawarte umowy dotyczące emisji obligacji i jej obsługi. 

Sprawozdanie z wykonania uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej dla 

Miasta Kalisza na lata 2024-2043. Powiadomiono wydziały tutejszego urzędu 

i podległe jednostki organizacyjne o podjęciu niniejszej uchwały oraz przekazano ją 

do Regionalnej Izby Obrachunkowej w Poznaniu, umieszczono na stronie internetowej 

Biuletynu Informacji Publicznej miasta Kalisza. Sprawozdanie z kolejnej uchwały 

w sprawie uchwały budżetowej na 2024 rok. Stosownie do przedmiotowej uchwały 

powiadomiono wydziały tutejszego urzędu i podległe jednostki organizacyjne 

o wysokości kwot określonych w budżecie na 2024 rok z prośbą o przygotowanie 

planów finansowych w terminie do 10 stycznia 2024 r. Ponadto przygotowane zostało 

zarządzenie Nr 29/2024 Prezydenta Miasta Kalisza z dnia 12 stycznia w sprawie 

ustalenia planu finansowego budżetu na rok 2024. Uchwałę Rady Miasta Kalisza 

w przedmiotowej sprawie przekazano Regionalnej Izbie Obrachunkowej, umieszczono 

na stronie internetowej Kalisza oraz przekazano do publikacji w Dzienniku 

Urzędowym Województwa Wielkopolskiego. Sprawozdanie z wykonania uchwały 

w sprawie opinii o lokalizacji kasyna gry (CASINO Sp. z o.o.). Przedmiotowa uchwała 

przekazana została wnioskodawcy, tj. spółce CASINO Sp. z o.o. z siedzibą 
w Warszawie przy ul. Dęblińskiej 5. Sprawozdanie z wykonania uchwały w sprawie 

opinii o lokalizacji kasyna gry (Medella SA). Przedmiotowa uchwała przekazana 

została wnioskodawcy, tj. spółce Medella z siedzibą w Warszawie. Sprawozdanie 

z wykonania uchwały w sprawie opinii o lokalizacji kasyna gry (ZPR SA). 

Przedmiotowa uchwała przekazana została wnioskodawcy, tj. spółce Zjednoczone 

Przedsiębiorstwa Rozrywkowe SA z siedzibą również w Warszawie. Szanowni 

państwo, omówię w tej chwili prace zespołu prezydenckiego w minionym okresie 

międzysesyjnym. Rozpocznę od Wydziału Rozbudowy Miasta. W tym okresie 

zakończono następujące zadania: dostosowanie do wymogów przeciwpożarowych 

Domu Pomocy Społecznej przy ul. Winiarskiej 26 w Kaliszu, wykonanie robót 

budowlanych dotyczących zadania pn. „Budowa obiektów rekreacyjnych na terenie 

miasta Kalisza w podziale na dwie części”, w zakresie części II pn. „Modernizacja 

placu zabaw w Szczypiornie przy ul. 25. Pułku Artylerii”, jest to zadanie z Budżetu 

Obywatelskiego. Zakończono usługę w zakresie wykonania dokumentacji projektowej 

dla zadania pn. „Montaż OZE na budynku IV Liceum Ogólnokształcącego w Kaliszu”, 

zakończono usługę w zakresie wykonania dokumentacji projektowej dla zadania 

pn. „Montaż OZE na budynku Szkoły Podstawowej Nr 14 w Kaliszu”, wykonano 

wsparcie techniczne i merytoryczne całej procedury Budżetu Obywatelskiego oraz 

wykonano dokumentację projektową dla zadania pn. „Rozbiórka budynku przy 

ul. Stawiszyńskiej 17 oraz Garncarskiej 2 w Kaliszu”. Realizowane roboty w tym 

czasie. Szanowni państwo, wykonanie dokumentacji projektowej dotyczącej 

szczegółowego opracowania pracy konkursowej dla Głównego Rynku oraz Nowego 

Rynku wraz z łączącą je ul. Kanonicką w Kaliszu, etap II. Chodzi tutaj o Nowy Rynek, 

planowany termin 30 maja 2024 r. W tym punkcie chciałbym, szanowni państwo, 

wyjaśnić, że doszło do zmiany wytycznych konserwatorskich, w związku z tym 
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koncepcja, która brała udział w konkursie, zostanie przeprojektowana, tak by jeszcze 

lepiej tutaj odpowiadać oczekiwaniom mieszkańców Kalisza. W najbliższym czasie 

będę w stanie przedstawić państwu radnym, ale również, przede wszystkim 

mieszkańcom Kalisza nową koncepcję zagospodarowania tej bardzo ważnej 

przestrzeni publicznej w naszym mieście. Myślę, że spełni ona wymagania najbardziej 

wymagających mieszkańców, co do przyjętych rozwiązań nie tylko architektonicznych, 

ale również funkcjonalnych, urbanistycznych i wszystkich innych. Jeżeli chodzi 

o przebudowę Głównego Rynku wraz z ul. Kanonicką w ramach prac 

rewitalizacyjnych, to termin planowany jest na 22 stycznia. Jeżeli chodzi o roboty 

budowlane dotyczące zadania pn. „Przebudowa budynku biurowego wraz ze zmianą 

sposobu użytkowania na budynek mieszkalny wielorodzinny przy ul. Noskowskiej 9 

w Kaliszu”, planowany termin 19 czerwca. Wykonanie dokumentacji projektowej sieci 

gazowej średniego ciśnienia w ul. Sulisławickiej na odcinku od ul. Romańskiej do 

ul. Celtyckiej dla zadania pn. „Budowa infrastruktury technicznej”, planowany termin 

31 styczeń 2024 r. Zaprojektowanie i wykonanie zadania pn. „Przebudowa dróg 

manewrowych i placu przy ul. 3 Maja w Kaliszu”, planowany termin 30 październik 

2024 r. Przyłączenie do sieci instalacji przyłączanej, znajdującej się w obiekcie 

użyteczności publicznej, szkole i hali sportowej z zapleczem socjalno-technicznym 

zlokalizowanej w Kaliszu przy ul. Częstochowskiej 99, planowany termin 31 grudzień. 

Przyłączenie do sieci gazowej PSG instalacji gazowej znajdującej się w przyszkolnej 

hali sportowej zlokalizowanej w Kaliszu przy ul. Częstochowskiej 99-105, planowany 

termin 29 listopad 2024 r. Wykonanie dokumentacji projektowej dotyczącej budowy 

kaskady wodnej oraz przebudowy stawów wraz z przepustem na terenie Parku 

Przyjaźni w Kaliszu, planowany termin 31 marzec. Usunięcie usterek na Stadionie 

Miejskim przy ul. Łódzkiej w Kaliszu, planowany termin 15 kwiecień. Usługa 

w zakresie wykonania dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Rozwój błękitno-

zielonej infrastruktury na terenie IV Liceum Ogólnokształcącego w Kaliszu”, 

planowany termin 3 marca. To jest zadanie powiązane z tą instalacją OZE na 

obiektach obu szkół. Usługa w zakresie, tak, bo to jest jeszcze tu, usługa w zakresie 

wykonania dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Rozwój błękitnej i zielonej 

infrastruktury na terenie…”, tak, to są dwa zadania, dla tych dwóch szkół zostanie 

przeprojektowana praktycznie cała ta przestrzeń pomiędzy szkołami, zostaną 

wykonane nasadzenia zieleni, tereny przestrzeni publicznej dla młodzieży. I to 

wszystko jakby w duchu jakby również właśnie zmian, adaptacji do zmian klimatu. 

Usługa w zakresie wykonania dokumentacji projektowej dla zadania 

pn. „Uporządkowanie gospodarki wodno-deszczowej na terenie Schroniska dla 

bezdomnych zwierząt w Kaliszu”, planowany termin 27 marca. Roboty budowlane 

w ramach zadania pn. „Budowa oświetlenia ulicznego przy ul. Powstańców Śląskich 

w Kaliszu”, planowany termin 3 kwiecień. Wykonanie dokumentacji projektowej dla 

zadania „Dostosowanie do wymogów przeciwpożarowych klatek schodowych budynku 

Szkoły Podstawowej Nr 14 w Kaliszu”, planowany termin 6 maja. Roboty budowlane 

dotyczące zadania pn. „Wykonanie zielonej instalacji przestrzennej w Kaliszu przy 

ul. Szlak Bursztynowy”, planowany termin 14 marzec. Usługa w zakresie wykonania 

dokumentacji pn. „Opracowanie programu funkcjonalno-użytkowego dla zadania 

inwestycyjnego polegającego na zaprojektowaniu węzła przesiadkowego, w tym 

parkingu Park&Ride w Kaliszu przy ul. Majkowskiej 26A”, planowany termin 
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30 kwiecień. Dostawa i montaż całorocznego fortepianu zewnętrznego, planowany 

termin 16 luty. Wykonanie dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Rozszczelnienie 

nawierzchni utwardzonych przy budynku szatniowo-administracyjnym kompleksu 

sportowo-rekreacyjnego Majkowskie Wembley”, planowany termin 27 kwiecień. 

Zaprojektowanie i budowa Centrum Sportowego Kalisz Szczypiorno w Kaliszu, 

planowany termin 30 marzec 2025 r. Roboty budowlane w ramach zadania 

pn. „Wymiana pokrycia dachowego wraz z wymianą rynien i instalacji odgromowej na 

budynku Publicznego Przedszkola Nr 19 w Kaliszu”, to również, szanowni państwo, 

już się dzieje, termin 30 styczeń 2024 r. Dostawa i montaż urządzeń i elementów 

systemu monitoringu w ramach modernizacji istniejącego monitoringu wizyjnego dla 

miasta Kalisza, planowany termin 6 kwiecień, tego roku oczywiście. Wykonanie 

wielobranżowej dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Rozwój błękitno-zielonej 

infrastruktury, rozszczelnienie placu przy Młodzieżowym Domu Kultury na 

skrzyżowaniu ulic Teatralnej i Bankowej w Kaliszu”, planowany termin 14 maja 

2024 r. oczywiście. Wykonanie wielobranżowej dokumentacji projektowej dla zadania 

pn. „Rozwój błękitno-zielonej infrastruktury na terenie Centrum Kształcenia 

Zawodowego i Ustawicznego w Kaliszu i Zespole Szkół Ponadpodstawowych”, 

planowany termin to 20 maj. Wykonanie wielobranżowej dokumentacji projektowej 

dla zadania pn. „Rozwój zielono-niebieskiej infrastruktury, zagospodarowanie terenu 

przy Szkole Podstawowej Nr 12, Zespole Szkół Gastronomiczno-Hotelarskich, przy 

V Liceum Ogólnokształcącym w Kaliszu”, planowany termin 30 kwiecień. Roboty 

budowlane wraz z dokumentacją projektową w ramach zadania pn. „Mała 

architektura na płucach Kalisza wraz z dokumentacją projektową”, zadanie z Budżetu 

Obywatelskiego, planowany termin 21 kwiecień. Roboty budowlane pn. „Budowa 

budynku gospodarczego oraz montaż furtki w istniejącym ogrodzeniu”, realizowanego 

w ramach zadania pn. „Oświetlenie ulicy prowadzącej do zielonego miejsca 

odpoczynku oraz rozbudowa miejsca spotkań”, to jest zadanie również z Budżetu 

Obywatelskiego, planowany termin 30 kwiecień. Usługa w zakresie wykonania 

dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Wymiana poszycia dachu w budynku sali 

gimnastycznej przy Zespole Szkół Samochodowych w Kaliszu”, planowany termin to 

jest 1 maj. Roboty budowlane pn. „Zagospodarowanie terenu w okolicy rzeźby Gaja 

w Parku Miejskim w Kaliszu”, realizowanego w ramach zadania 

pn. „Zagospodarowanie terenu pod rzeźbą Gaja”, planowany termin 30 marzec. 

Roboty budowlane wraz z dokumentacją projektową w ramach zadania pn. „Mała 

architektura na płucach Kalisza wraz z dokumentacją projektową”, to jest zadanie 

również z Budżetu Obywatelskiego, planowany termin 20 kwiecień. Roboty budowlane 

w ramach zadania pn. „Dostosowanie do wymogów przeciwpożarowych budynku 

Przedszkola „Pluszowy Miś” przy ul. Robotniczej 5 w Kaliszu, etap I”, planowany 

termin 28 marzec. Dokumentacja projektowa dla zadania pn. „Dostosowanie do 

wymogów przeciwpożarowych budynku Przedszkola „Pluszowy Miś” przy 

ul. Robotniczej 5 w Kaliszu”, planowany termin 31 maj. Wykonanie robót 

budowlanych dla zadania pn. „Budowa Kaliskiego Obserwatorium Nieba”, 

planowany termin 28 kwiecień. „Budowa placu zabaw oraz obserwatorium nieba na 

terenie miasta Kalisza w podziale na dwie części” w zakresie część I „Budowa 

bajkowego placu zabaw”, planowany termin 28 kwiecień. Roboty budowlane 

dotyczące zadania pn. „Budowa placu rekreacyjnego dla psów przy ul. Armii 
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Krajowej w Kaliszu”, planowany termin 9 czerwiec. Wykonanie dokumentacji 

projektowej dla zadania pn. „Wymiana oświetlenia w Hali Kalisz Arena wraz 

z wymianą tablic wyników i modernizacją systemu kamer zewnętrznych”, planowany 

termin 8 kwiecień. Postępowania i zapytania ofertowe ogłoszone lub będące w trakcie 

rozstrzygania: wykonanie dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Piramida 

linowa wraz ze zjeżdżalnią i tunelem oraz wykonanie na górce ścianki wspinaczkowej 

wraz ze zjeżdżalnią z górki na osiedlu Widok”, Budżet Obywatelski. Wykonanie 

dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Park Podmiejska przy Orliku, park 

kieszonkowy z siłownią zewnętrzną pomiędzy osiedlami Dobrzec i Widok”. Wykonanie 

dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Modernizacja i doposażenie placu zabaw 

przy ul. Adama Asnyka 59 w Kaliszu”. Wykonanie dokumentacji projektowej 

w ramach Budżetu Obywatelskiego pn. „Kompleks treningowy złożony z kortu 

tenisowego oraz mini boiska wielofunkcyjnego na terenie Ośrodka Sportu, 

Rehabilitacji i Rekreacji przy ul. Łódzkiej 19-29 w Kaliszu”. Wykonanie dokumentacji 

projektowej dla zadania pn. „Budowa wewnętrznych linii zasilających oraz instalacji 

zewnętrznych dla nieruchomości położonych przy ul. Wrocławskiej 43 i 49 w Kaliszu”. 

Rozbudowa budynku Urzędu Miasta Kalisza przy ul. Jasnej 2 o zewnętrzną windę, 
dofinansowana ze środków programu PFRON „Dostępna przestrzeń publiczna”. 

W przygotowaniu postępowania: zadaszenie nad ławkami, Skwer Sybiraków. 

Wyposażenie w sprzęt zabawowy dla dzieci na Skwerze Zielony Zakątek. Wykonanie 

dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Wielkie szachy plenerowe w Parku 

Przyjaźni”. Wykonanie monitoringu punktu składowania odpadów komunalnych 

w celu zabezpieczenia przed nielegalnym podrzutem odpadów przy ulicy Zacisze 6-12. 

Wykonanie monitoringu punktu składowania odpadów komunalnych w celu 

zabezpieczenia przed nielegalnym podrzutem odpadów przy ulicach Zacisze 3, Nowy 

Świat 15-17 i Ułańskiej 9. Wykonanie aktualizacji dokumentacji projektowej 

pn. „Przebudowa budynku Domu Pomocy Społecznej przy ul. Winiarskiej 26 

w Kaliszu w celu dostosowania do wymogów przeciwpożarowych wraz z niezbędnym 

zagospodarowaniem terenu”. Roboty budowlane dotyczące zadania pn. „Przebudowa 

schodów prowadzących na cmentarz grecko-prawosławny w Kaliszu”. Wykonanie 

dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Modernizacja pomieszczeń Galerii 

Tarasina przy ul. Kolegialnej 4, Tarasin 2”. Wykonanie ekspertyzy technicznej 

posadzki w lokalu Galerii Tarasina dla zadania pn. „Modernizacja pomieszczeń 

Galerii Tarasina przy ul. Kolegialnej 4”. Wykonanie dokumentacji projektowej dla 

zadania pn. „Oświetlenie części ul. Panoramicznej w Kaliszu”. Wykonanie 

dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Oświetlenie ul. Pogodnej od skrzyżowania 

z ul. Sulisławickiego w stronę ulicy Klimatycznej”. Wykonanie dokumentacji 

projektowej dotyczącej zadania pn. „Naukowy plac zabaw nad Krępicą, ul. Korczak”. 

Wykonanie dokumentacji projektowej dotyczącej zadania pn. „Mini skwer na Szlaku 

Bursztynowym przy Wzgórzach, ul. Owsiana”. Wykonanie dokumentacji projektowej 

dla zadania pn. „Wykonanie monitoringu punktów składowania odpadów 

komunalnych w celu zabezpieczenia przed nielegalnym podrzutem odpadów, 

Al. Wojska Polskiego nr 4, 12, 14, 26, 28, 36, 38, 40, 58 oraz Prymasa Wyszyńskiego 

2-2A, 2B i 6-8. Wykonanie dokumentacji projektowej dla zadania pn. „Wykonanie 

monitoringu składowania odpadów komunalnych na terenie osiedla Dobrzec”. Roboty 

budowlane w ramach zadania pn. „Mury średniowiecznego Kalisza, rewaloryzacja 
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piastowskich fortyfikacji obronnych miasta Kalisza”, chodzi tutaj o fragment reliktu 

Zamku Kazimierzowskiego. Roboty budowlane w ramach zadania pn. „Budowa boiska 

wielofunkcyjnego wraz z zadaszeniem o stałej konstrukcji przy Zespole Szkół 

Techniczno-Elektronicznych w Kaliszu”. Roboty budowlane w ramach zadania 

pn. „Odkrywamy żabie oczko, zbiornik Grona”. Wykonanie dokumentacji projektowej 

dla zadania pn. „Sala do tenisa stołowego pod chmurką na terenie placu zabaw 

szkolnego Szkoły Podstawowej Nr 4 im. Marii Dąbrowskiej w Kaliszu przy ul. Polnej”. 

Wykonanie monitoringu terenów zieleni przy jeziorze Grona, chodzi o dostawę 
i montaż urządzeń. Rozstrzygnięte postępowania i zapytania ofertowe: wykonanie 

robót budowlanych dla zadania pn. „Budowa Kaliskiego Obserwatorium Nieba”, to 

postępowanie zostało unieważnione. Jeżeli chodzi o działalność Zarządu Dróg 

Miejskich to w omawianym terminie trwa realizacja następujących zadań: budowa 

nowej drogi połączenia ul. Ks. Jolanty od ul. Częstochowskiej z ul. Budowlanych, 

wartość zadania według umowy z wykonawcą to ponad 21 mln zł. Na realizację 
zadania miasto uzyskało oczywiście promesę dofinansowania inwestycji w ramach 

Rządowego Funduszu Polski Ład. Będąc w tym punkcie, ja zaproponuję pani radnej, 

która zadała dzisiaj to pytanie. Pani radna, ja... Dobrze, ale to sekundkę...  
 

Przewodniczący – pana sprawozdanie, informacje do pani radnej później proszę.  
 

Krystian Kinastowski – ale ja myślę, panie radny, później są zarzuty, że my nie 

informujemy w tych zeznaniach, także ja chciałem tutaj będąc w tym punkcie 

poinformować. Ja panią radną, jako panią prawnik, prawniczkę poproszę o taką 

ekspertyzę prawną, z której wynika, że w urzędzie nie działa RODO i możemy 

ujawniać dane osób fizycznych w urzędzie. Bardzo poproszę, ale może pani ją zrobić 
jako radna, dokładnie. Ja poproszę panią Katarzynę Walczak.  

 

Przewodniczący – panie prezydencie, wracamy z powrotem do dyskusji, którą proszę 
przenieść na dalszą część.  
 

Krystian Kinastowski – może pani, ja jestem ciekaw, czy pod taką... Dobrze, ja 

uważam, że pani nie może takiej opinii przygotować, bo ona po prostu by się, pani pod 

taką opinią nie podpisała, także szkoda.  

 

Przewodniczący – panie prezydencie, pana sprawozdanie, a to nie jest absolutnie 

punktem w sprawozdaniu. Mam sprawozdanie pana przed oczyma i tam tego nie ma. 

Pani radna, będziemy się do tego odnosić w dalszych punktach. Proszę dalej.  

 

Krystian Kinastowski – panie przewodniczący, to jest ukryte między wierszami. Tego 

nie widać.  
 

Przewodniczący – to jest bardzo mocno ukryte i chciałbym, żeby nie było ukrywane 

między wierszami, panie prezydencie. Idziemy dalej, panie prezydencie. Proszę.  
 

Krystian Kinastowski – nie chciałbym tutaj nadwyrężać tutaj, że tak powiem, 

samopoczucia pana przewodniczącego.  
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Przewodniczący – i słusznie.  

 

Krystian Kinastowski – bardzo przepraszamy. Remont ul. Korczak na odcinku od 

ul. Wiejskiej do ul. Poznańskiej, wartość umowna robót wynosi 2,1 mln zł ponad. Na 

realizację tego zadania miasto Kalisz uzyskało dofinansowanie w ramach Rządowego 

Funduszu Rozwoju Dróg. Przebudowa ul. Spółdzielczej i ul. Tatrzańskiej na 

Zagorzynku w Kaliszu, wartość umowna inwestycji wynosi prawie 8.300 tys. zł. Na 

realizację zadania miasto Kalisz uzyskało dofinansowanie do kwoty ponad 

3.300 tys. zł. Trwa postępowanie przetargowe na wyłonienie wykonawcy zadania 

obejmującego budowę połączenia ul. Szerokiej z ul. Łódzką w Kaliszu, etap II, czyli 

odcinek od ul. Żwirki i Wigury do ul. Warszawskiej, potocznie nazywany Szlak 

Bursztynowy, III etap. Na ogłoszone postępowanie wpłynęły dwie oferty, a w dniu 

12 stycznia 2024 r. dokonano ich otwarcia. Trwa sprawdzanie złożonych ofert. Na 

realizację zadania miasto uzyskało w ramach Rządowego Funduszu Inwestycji 

Lokalnych dofinansowanie w wysokości 6 mln zł. Trwa postępowanie przetargowe na 

wyłonienie wykonawcy robót obejmujących rozbudowę drogi wojewódzkiej nr 450 

w Kaliszu, etap II, czyli odcinek od ul. Ks. Jolanty do ul. Antycznej wraz z przebudową 
wiaduktu kolejowego. Z uwagi na składane przez oferentów wnioski i zapytania, 

termin złożenia i otwarcia ofert został wyznaczony na dzień 2 lutego 2024 r. Na 

realizację zadania miasto Kalisz uzyskało wstępną promesę dofinansowania inwestycji 

w ramach Rządowego Funduszu Program Inwestycji Strategicznych do kwoty 

44.639.046,03 zł. Szanowni państwo, przedstawię teraz sprawozdanie z działalności 

Kancelarii Prezydenta Miasta Kalisza. Muzyczne spotkanie noworoczne w nowej 

formule, 6 stycznia w Hali Arena spotkaliśmy się w gronie 3 tys. osób, by wspólnie 

przypomnieć sobie najważniejsze wydarzenia kulturalne minionego roku i wznieść 
symboliczny bezalkoholowy toast za pomyślność miasta i mieszkańców w roku 2024. 

Atrakcją spotkania noworocznego był koncert zespołu Myslowitz. Zabawa przy 

przebojach grającej od blisko 30 lat grupy trwała blisko 2 godziny. Taka formuła 

witania nowego roku spotkała się z pozytywnym odbiorem. Zaproszenia były dostępne 

dla każdego, co pozwoliło nam spotkać się w znacznie szerszym gronie niż dotychczas. 

To wydarzenie po raz kolejny pokazało nam, że mieszkańcy chcą, by w Kaliszu 

odbywały się koncerty znanych wykonawców muzyki rockowej, czy popowej, potrafią 

się przy tej okazji świetnie bawić, w związku z tym będziemy kontynuować organizację 
tego typu imprez. Kolejne już niebawem przed nami. Wydział Spraw Społecznych 

i Mieszkaniowych. Szanowni państwo, ogłoszenie otwartych konkursów ofert, 

ogłoszone otwarte konkursy ofert na realizację zadań publicznych w 2024 r. 

w zakresie przeciwdziałania uzależnieniom i patologiom społecznym w brzmieniu: 

realizacja w 2024 r. działań rehabilitacyjnych i wspierających utrzymanie abstynencji 

poprzez prowadzenie klubów i świetlic abstynenckich, prowadzenie w 2024 r. świetlic 

środowiskowych realizujących pozalekcyjne programy opiekuńczo-wychowawcze 

zawierające elementy socjoterapii dla dzieci z rodzin z problemami uzależnień, w tym 

realizacja programu, utrzymanie świetlicy, dożywianie oraz imprezy okolicznościowe. 

Realizacja w 2024 r. działań rehabilitacyjnych i zapobiegających wykluczeniu 

społecznemu dla bezdomnych mężczyzn z problemem alkoholowym wraz 

z zapewnieniem noclegu. Realizacja w 2024 r. działań rehabilitacyjnych 

i zapobiegających wykluczeniu społecznemu dla bezdomnych kobiet i mężczyzn 
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z problemem alkoholowym wraz z udzieleniem schronienia, chodzi o pobyt dzienny, 

prowadzenie w 2024 r. punktu konsultacyjno-interwencyjnego dla osób z problemem 

alkoholowym i ich rodzin, kobiet i mężczyzn, w tym osób bezdomnych. Realizacja 

w 2024 r. działań rehabilitacyjnych i zapobiegających wykluczeniu społecznemu dla 

bezdomnych mężczyzn z problemem alkoholowym, posiadających ostatnie miejsce 

zameldowania w Kaliszu wraz z zapewnieniem im całodobowego schronienia. 

Realizacja w 2024 r. cyklicznych pozaszkolnych zajęć profilaktycznych dla dzieci 

i młodzieży w oparciu o założenia profilaktyki rówieśniczej. Realizacja w 2024 r. 

strategii profilaktycznych utrwalających zachowania prozdrowotne, promujących 

zdrowy tryb życia poprzez sport, skierowanych do różnych grup docelowych. 

Ogłoszono również otwarty konkurs ofert na powierzenie realizacji w 2024 r. zadań 

z zakresu zdrowia publicznego określonych w ramach celu operacyjnego Narodowego 

Programu Zdrowia na lata 2021-2025, cel operacyjny Nr 2. Profilaktyka uzależnień, 
czyli zadanie Nr 1. Redukcja szkód zdrowotnych i społecznych, leczenie, rehabilitacja 

i reintegracja społeczna osób uzależnionych oraz ich bliskich oraz zadanie 2. 

Działania na rzecz ograniczenia stosowania środków odurzających substancji 

psychotropowych, środków zastępczych i NSP. Repatrianci, 12 stycznia 2024 r. do 

Kalisza przyjechała zaproszona czteroosobowa rodzina repatriantów, zgodnie 

z podjętą uchwałą Rady Miasta Kalisza z 24 listopada 2022 r. W ramach przekazanej 

dotacji przez Wielkopolski Urząd Wojewódzki w Poznaniu w wysokości 247.815 zł, 

miasto przygotowało dla rodziny dwupokojowe mieszkanie przy ul. Pułaskiego. Pan 

Wiaczesław Zumbekow jest osobą polskiego pochodzenia, rodzina przed przylotem 

aktywnie uczyła się języka polskiego. Udzielono dofinansowania z inicjatywy Kaliskiej 

Rady Seniorów… W dniu 16 stycznia w budynku Ośrodka Sportu, Rehabilitacji... Przy 

ul. Łódzkiej 29 zorganizowany został bal karnawałowy dla kaliskich seniorów 

pn. „Maskarada dla Seniora”, w którym udział wzięło prawie 300 seniorów. Bal 

został sfinansowany ze środków budżetu miasta w łącznej kwocie 2.300 zł. Wydział 

Kultury i Sztuki, Sportu i Turystyki. Filharmonia Kaliska, Gala Straussowska 

w Filharmonii Kaliskiej, Orkiestra Symfoniczna naszej filharmonii prowadzona przez 

dyrektora Rubena Silvę rozpoczęła nowy rok 5 stycznia, wykonując pełne finezji 

i elegancji straussowskie klasyki. Podczas koncertu zabrzmiały utwory każdego 

z trzech słynnych członków rodziny Straussów, Johana Straussa I, Josefa Straussa 

oraz Johana Straussa II. W programie znalazły się m.in. takie dzieła jak „Marsz 

Egipski”, „Czardasz”, „Postman”, „Polka Szampańska”, „Nad pięknym, modrym 

Dunajem” oraz „Marsz Radeckiego”. Miejska Biblioteka Publiczna im. Adama 

Asnyka w Kaliszu. „Zaczytany”, wystawa filii nr 4 w Miejskiej Bibliotece Publicznej. 

W tej filii przy Al. Wolności 27 zapraszamy do oglądania budzącej refleksji wystawy 

kolaży zatytułowanej „Zaczytany. Myślę, bo czytam”. Wystawa, której autorką jest 

Marta Piotrowska-Kowalczyk, składa się z kolaży, które skupiają się wokół 

czytelniczek przedstawionych w malarstwie światowym. Forma moodboardów z jednej 

strony pokazuje nastroje panujące wśród kobiet czytających literaturę, z drugiej dzięki 

uwspółcześnionemu przekazowi może stanowić inspirację dla czytelników 

i nieczytelników XXI wieku. Miejska Biblioteka Publiczna im. Adama Asnyka zaprasza 

również do śledzenia jej profilu na Facebook'u i wzięcia udziału w zabawie 

towarzyszącej wystawie od poniedziałku, 15 stycznia. Raz w tygodniu pojawiać będzie 

się pytanie związane z ekspozycją prezentowaną w filii Nr 4, dla autorek i autorów 
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najszybszych, poprawnych odpowiedzi przygotowano niespodzianki. „Arkadiusz 

Pacholski, wieczór wspomnień”, 11 stycznia 2021 r. zmarł Arkadiusz Pacholski, 

kaliski eseista i powieściopisarz, historyk, dziennikarz, animator kultury, aktywista 

miejski i pracownik Miejskiej Biblioteki Publicznej im. Adama Asnyka w Kaliszu. 

W 3. rocznicę śmierci autora „Niemry” odbył się wieczór wspomnień poświęcony 

pisarzowi. Spotkanie odbyło się w filii Nr 7 Miejskiej Biblioteki Publicznej w Kaliszu, 

ostatnim miejscu pracy Arkadiusza Pacholskiego, o pisarzu opowiadali 

m.in. członkowie rodziny, Maciej Błachowicz, Wiktor Jędrzejak, Aneta Lipińska, Beata 

Majchrzak, Kalina Michocka, a także Anna Tabaka, która oprócz wspomnień 

przyniosła w darze dla biblioteki pierwszy maszynopis powieści „Niemra”, opatrzony 

pierwotnym tytułem „Folksdojczka”. Goście przywoływali wspomnienia i anegdoty, 

z kolei członkini i członkowie Stowarzyszenia Promocji Sztuki „Łyżka Mleka” 

odczytali wybrane fragmenty z niemal wszystkich książek Arkadiusza Pacholskiego. 

Galeria Sztuki im. Jana Tarasina, „Dzień świstaka w przestrzeni miasta”. Szanowni 

państwo, prace Cypriana Kościelniaka, autora wystawy „Dzień świstaka”, która 

aktualnie ma miejsce w Galerii Sztuki im. Jana Tarasina w Kaliszu i w Galerii Sztuki 

im. prof. Andrzeja Niekrasza na Wydziale Pedagogiczno-Artystycznym w Kaliszu, 

prezentowane są także w przestrzeni miasta w ramach cyklu „Postój ze sztuką”, 

stanowi on uzupełnienie ekspozycji w galeriach, jest także rodzajem zaproszenia na 

wystawę. Na przystankach autobusowych zobaczyć można pełnowymiarowe 

reprodukcje prac zaprezentowane tylko w przestrzeni miasta, a także fragmenty, które 

w całości eksponowane są w galeryjnej przestrzeni wystawienniczej. Warto odwiedzić 
wszystkie miejsca, w których „Dzień świstaka” jest eksponowany, aby uchwycić 
możliwie najpełniejszy obraz twórczości Cypriana Kościelniaka. Wystawa będzie 

dostępna do 26 stycznia. Świąteczne atrakcje na Głównym Rynku. Ponad 40 tys. osób 

skorzystało ze świątecznych atrakcji na Głównym Rynku. Cieszyły one kaliszan oraz 

wielu gości z regionu przez pełen miesiąc. Przygotowujemy kolejne świąteczne 

niespodzianki. Zapraszam do włączenia się w wydarzenia, które wypełnią okres 

wielkanocny, do tradycyjnego, wspólnego uruchomienia fontanny „Noce i dnie” oraz 

7. już targu na plantach. Prezentacja palm, święcenie pokarmów na Głównym Rynku, 

wspólne śniadanie wielkanocne, koncerty oraz zabawy i konkursy dla najmłodszych to 

tylko niektóre z przewidzianych atrakcji. Kaliszanie powitali również Nowy Rok, 

ponad 2 tys. kaliszan powitało wspólnie Nowy Rok na Głównym Rynku. Życzenia 

złożyli mieszkańcom wiceprezydenci miasta, wspólna zabawa trwała od 23-iej do 2-iej 

nad ranem 1 stycznia oczywiście. Noworoczne spotkanie w gronie przedstawicieli 

kościołów i związków wyznaniowych. Kilkunastu przedstawicieli kościołów i związków 

wyznaniowych pojawiło się na noworocznym śniadaniu w ratuszu, aby porozmawiać 
o mieście i współpracy. Przedstawiciele kaliskich kościołów i związków wyznaniowych 

mieli okazję poznać się nawzajem, porozmawiać o działaniach swoich wspólnot, które 

łączy przede wszystkim pomoc najbardziej potrzebującym, również za pośrednictwem 

fundacji. Nie wszyscy pochodzą z Kalisza, niektórzy są tu od niedawna lub po raz 

pierwszy, inni od wielu lat, dlatego wśród podejmowanych tematów nie zabrakło 

wątków związanych z bogatą historią miasta. Zaproszeni goście przyjęli nową 

inicjatywę z zadowoleniem. Otwartość jest najlepszym dowodem kontynuacji 

wielokulturowego dziedzictwa miasta Kalisza. Korzystając z okazji, pragniemy złożyć 
na ręce pana prezydenta życzenia pomyślności, bezpieczeństwa i rozwoju dla władz 
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miasta i jego mieszkańców. Niech Kalisz, położony na ważnym szlaku ludzkich 

podróży, zgodnie z wielowiekową tradycją będzie miejscem schronienia, odpoczynku 

i odnowienia dla jego mieszkańców i przybyszów, powiedział pastor Jerzy Recharski 

w imieniu uczestników spotkania. „Moi żydowscy rodzice, moi polscy rodzice” to tytuł 

wystawy, która w grudniu ubiegłego roku prezentowana była w kaliskim ratuszu. Do 

końca lutego wyjątkową ekspozycję obejrzą uczniowie 7 kaliskich szkół. Wystawa 

opowiada o losach piętnaściorga dzieci urodzonych w latach 1939-1942, ocalałych 

dzięki bezgranicznej rodzicielskiej miłości, która kazała oddać je w obce ręce 

i odwadze ludzi, którzy uznali je za własne córki i synów, mimo iż urodziły się 
z wyrokiem śmierci, a los nie szczędził im gorzkich doświadczeń, uśmiechają się do 

nas ze zdjęć, dobrze przeżyli życie, które podarowali im rodzice żydowscy i polscy. 

Wystawa „Moi żydowscy rodzice, moi polscy rodzice” prezentowana była w ratuszu, 

Zespole Szkół przy ul. Rzemieślniczej, I Liceum Ogólnokształcącym im. Adama 

Asnyka, II Liceum Ogólnokształcącym im. Tadeusza Kościuszki, do końca lutego 

zobaczą ją jeszcze uczniowie 4 kaliskich placówek: III Liceum Ogólnokształcącego 

Kopernika, IV Liceum Ogólnokształcącego im. Paderewskiego oraz Zespołu Szkół 

Ekonomicznych. Organizatorem wystawy jest Stowarzyszenie Dzieci Holokaustu 

w Polsce oraz Fundacja Znowu Razem. Dbałość o tożsamość kulturową i ochrona 

dziedzictwa narodowego. Trwa procedura rozpatrzenia wniosków złożonych o dotacje 

na zabytki z budżetu miasta Kalisza na 2024 r. Na ogłoszony przez Prezydenta Miasta 

Kalisza otwarty konkurs ofert o udzielenie dotacji z budżetu miasta na 2024 r. na 

prace konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane przy zabytkach wpisanych 

do rejestru zabytków lub znajdujących się w gminnej ewidencji zabytków wpłynęło 

16 wniosków. Zarządzeniem Nr 11/2024 z dnia 5 stycznia Prezydenta Miasta Kalisza 

powołana została komisja do rozpatrzenia tych wniosków. Zgodnie z jej regulaminem 

Wydział Kultury i Sztuki, Sportu i Turystyki przeprowadził ocenę formalną wniosków 

i stwierdził, że 3 wnioski nie spełniają wymogów formalnych, a do oceny 

merytorycznej kwalifikuje się 13 wniosków, w tym 8 dotyczy zabytków rejestrowych, 

a 5 zabytków ujętych w gminnej ewidencji zabytków. Wnioskodawcy, którzy spełnili 

wymogi formalne, złożyli wnioski o dotację na łączną kwotę 1.369.772,05 zł, 

w budżecie Kalisza na 2024 r. zaplanowano na ten cel kwotę 550 tys. zł. Na 

posiedzeniu 18 stycznia komisja dokonała oceny merytorycznej i finansowej 

13 wniosków. Projekt uchwały w sprawie udzielenia w 2024 r. dotacji na prace 

konserwatorskie, restauratorskie i roboty budowlane dla obiektów zabytkowych 

wpisanych do rejestru zabytków lub ujętych w gminnej ewidencji zabytków 

przedłożony zostanie wysokiej radzie na sesji lutowej. Upamiętnienie historycznych 

wydarzeń i miejsc. Spotkanie Kaliskiej Rady Pamięci Narodowej. W siedzibie 

kaliskiego ratusza odbyło się noworoczne spotkanie Kaliskiej Rady Pamięci 

Narodowej. W czasie posiedzenia omówiono miejskie uroczystości, które odbyły się 
w 2023 r., członkowie rady przedstawili swoje sugestie dotyczące organizacji 

obchodów Narodowego Święta Niepodległości w Kaliszu oraz zatwierdzili kalendarz 

uroczystości patriotycznych zaplanowanych na rok bieżący. Członkowie rady zostali 

poinformowani o wydarzeniach patriotycznych zaplanowanych na styczeń. 
79. rocznica rozstrzelania 56 żołnierzy Armii Krajowej, 19 stycznia 1924 r. 

W 79. rocznicę rozstrzelania 56 żołnierzy Armii Krajowej na mogile zbiorowej na 

cmentarzu tynieckim władze miasta złożyły wiązanki kwiatów. Przed uroczystością 
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w lesie skarszewskim delegacja władz miasta złożyła kwiaty przy obelisku 

poświęconym rozstrzelonym działaczom ruchu oporu. W tej części uroczystości udział 

wzięli przedstawiciele Szkoły Podstawowej w Skarszewie. Wartę honorową przy 

zbiorowej mogile wystawiła Straż Miejska Kalisza. 161. rocznica powstania 

styczniowego, 22 stycznia 1924 r. Kaliscy samorządowcy, delegacje instytucji, szkół, 

przedstawiciele służb mundurowych oraz kombatanci złożyli kwiaty i zapalili znicze 

pamięci przed pomnikiem Adama Asnyka. Wartę honorową wystawili uczniowie 

I Liceum Ogólnokształcącego im. Adama Asnyka w Kaliszu. W uroczystości udział 

wzięli także przedstawiciele Miejskiej Biblioteki Publicznej im. Adama Asnyka 

w Kaliszu i przedstawiciele Rady Osiedla Adama Asnyka w Kaliszu. Zgromadzeni 

goście zostali zaproszeni do budynku ratusza, gdzie przedstawiciele Stowarzyszenia 

Gloria Victis zaprezentowali pamiątki związane ze zrywem z 1863 r., opowiedzieli 

także o wydarzeniach, bohaterach i miejscach powstania styczniowego. 79. rocznica 

zakończenia okupacji w Kaliszu, 23 stycznia 1924 r. Na Głównym Rynku w Kaliszu 

z okazji 79. rocznicy zakończenia okupacji niemieckiej w Kaliszu przy tablicy 

pamiątkowej poświęconej bohaterom I i II wojny światowej odbyła się uroczystość 
z udziałem władz miasta, przedstawicieli Rady Miasta, zarządu Powiatu Kaliskiego, 

a także innych delegacji reprezentujących kaliskie instytucje, pocztów sztandarowych 

kaliskich szkół, stowarzyszeń i związków kombatanckich. Przed tablicą pamiątkową 
uczestnicy uroczystości złożyli wiązanki kwiatów i zapalili znicze pamięci. Wartę 
honorową wystawiła Straż Miejska Kalisza. Informacja Turystyczna. Miniony miesiąc 

upłynął pod znakiem przygotowania planów warsztatowych na nadchodzące tygodnie. 

Są to propozycje zajęć historycznych i plastycznych, które łączą w sobie dwie części: 

pogawędkę na zadany temat związany z historią Kalisza, w tym przypadku będzie to 

historia fortyfikacji miejskich i opowieść o kaliskich zegarach oraz przygotowanie 

prac plastycznych. W warsztatach będą mogły wziąć udział grupy zorganizowane, 

ponadto pracownicy Informacji Turystycznej opracowali program obchodów 

100-lecia istnienia gmachu ratusza. Harmonogram obejmuje spotkanie 

z mieszkańcami pt. „Ratusz wczoraj, ratusz dziś”, warsztaty dla grup 

zorganizowanych szkolnych i przedszkolnych, spacery pod hasłem „Tajemnice 

kaliskiego ratusza”, którym towarzyszyć będą opowieści o sekretach i zagadkach 

związanych z tym budynkiem z przewodnikiem PTTK, konkurs plastyczny, 

fotograficzny, koncert na patio „100 lat ratuszowi”, konferencja w Archiwum 

Państwowym inaugurująca wystawę o powstaniu i historii kaliskiego ratusza. 

W omawianym okresie pracownicy Informacji Turystycznej zajmowali się również 
dystrybucją nagród, które mieszkańcy wygrali w konkursach zorganizowanych przez 

Kancelarię Prezydenta Miasta Kalisza, uczestniczyli także w spotkaniu z dziećmi ze 

szkoły Smart Kids w Kaliszu. W styczniu pracownicy Informacji Turystycznej 

współorganizowali 3 imprezy patriotyczne, czyli rocznicę rozstrzelania żołnierzy Armii 

Krajowej, rocznicę powstania styczniowego oraz rocznicę zakończenia okupacji 

niemieckiej w Kaliszu. Przez cały rok Informacja Turystyczna zajmuje się promocją 
ekspozycji multimedialnej. Materiały dostarczane są do hoteli, do jednostek kultury, 

np. Centrum Organizacji Pozarządowych, MDK-u, Filharmonii i Teatru. Jeżeli chodzi 

o sport, szanowni państwo, to nie było niespodzianki w ostatnim spotkaniu Tauron 

Ligi, które odbyło się 31 grudnia, w meczu 13. kolejki w Hali Arena kaliskie siatkarki 

uległy Rysicom Rzeszów 0:3. Po trwającej blisko 2,5 godziny pojedynku kaliskie 
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siatkarki odniosły zwycięstwo i awansowały do ćwierćfinału Tauron Pucharu Polski, 

w Hali Arena 11 stycznia Energa MKS Kalisz pokonała Radomkę Radom 3:2. 

W meczu 15. kolejki Tauron Ligi, rozegranym 15 stycznia, drużyna Energa MKS 

Kalisz uległa na własnym parkiecie Unii Opole 1:3. Jeżeli chodzi o piłkę ręczną to 

Konrad Pilitowski z Energa MKS-u Kalisz został wybrany graczem grudnia Orlen 

Superligi. O zwycięstwie decydowali kibice w internetowym głosowaniu odbywającym 

się w mediach społecznościowych. Wygrywając w Wągrowcu, 13 stycznia, piłkarze 

ręczni MKS-u Kalisz zapewnili sobie awans do kolejnej rundy Orlen Pucharu Polski. 

Piłkarki ręczne AWS Energa Szczypiorno Kalisz, 10 stycznia, przegrały mecz 

wyjazdowy z wicemistrzyniami Polski MKS FunFloor Lublin 26:38. Z kolei 14 stycznia 

nasze szczypiornistki uległy zespołowi z Kobierzyc, przegrywając 23:29. 40. bieg na 

rozpoczęcie roku, 1 stycznia po raz 40. odbył się noworoczny bieg rodzinny. Na starcie 

imprezy pojawiło się ponad 250 osób, by wspólnie przebiec 2-kilometrową trasę 
alejkami Parku Miejskiego i wbiec w 2024 r. To rekreacyjna impreza, która integruje 

całe rodziny i sportowe środowisko Kalisza. Na mecie na wszystkich czekał gorący 

posiłek, a na zakończenie wśród wszystkich rozlosowano kilkadziesiąt nagród 

rzeczowych, ufundowanych przez organizatorów i sponsorów. Zawodnicy kaliskiego 

klubu Karate Kyokushin 6 stycznia rywalizowali w Kątach Wrocławskich w ramach 

Pucharu Polski. Trójka zawodników wróciła do domów z medalami. Olena Kapkan 

zajęła drugie miejsce, z kolei Andrzej Jaworowicz i Kuba Mielczarek trzecie miejsca 

w kumite. Panie przewodniczący, wysoka rado, bardzo dziękuję, to jest koniec. 

 

V. Podjęcie uchwał w sprawie:  

 

Ad. 1. powołania komisji doraźnej do dokonania zniszczenia zgłoszeń kandydatów 

na ławników (str. 1-2). 

 
26 października 2023 r. Rada Miasta Kalisza dokonała wyboru ławników do Sądu 

Okręgowego i Sądu Rejonowego na kadencję 2024-2027 spośród kandydatów 

zgłoszonych przez podmioty uprawnione. 

Zgodnie z rozporządzeniem Ministra Sprawiedliwości w sprawie sposobu 

postępowania z dokumentami złożonymi radom gmin przy zgłaszaniu kandydatów na 

ławników oraz wzoru karty zgłoszenia podmiot zgłaszający kandydata na ławnika lub 

kandydat, który nie został wybrany, może odebrać kartę zgłoszenia wraz 

z dokumentami w terminie 60 dni od daty przeprowadzenia wyborów. 

Dokumenty, które nie zostaną odebrane, podlegać będą zniszczeniu przez powołaną 
Komisję, w terminie 30 dni od upływu terminu przewidzianego na ich odbiór.  

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Prawa, Porządku Publicznego oraz 

Samorządu Osiedlowego Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 2. udzielenia pomocy finansowej Województwu Wielkopolskiemu na zadania 

z zakresu kultury (str. 3-4). 
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Zadania z zakresu kultury wyszczególnione w projekcie uchwały zaspokajają 
zbiorowe potrzeby wspólnoty. W związku z tym udziela się na ich realizację wsparcia 

finansowego ze środków własnych Miasta Kalisza. 

Z uwagi na to, że bezpośrednimi realizatorami zadań są instytucje kultury, których 

organizatorem jest samorząd Województwa Wielkopolskiego, zachodzi konieczność 
przekazania przyznanych środków budżetowych za pośrednictwem Województwa 

Wielkopolskiego i zawarcia w tej mierze odpowiedniej umowy. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Edukacji, Kultury 

i Sportu oraz Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza.  

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 3. zmieniającej uchwałę w sprawie ustalenia stawek opłat oraz zasad korzystania 

z Dworca Autobusowego przez przewoźników publicznego transportu zbiorowego 

(str. 5-6). 

 
Określanie zasad i trybu korzystania z gminnych obiektów i urządzeń użyteczności 

publicznej stanowiących własność gminy należy do kompetencji rady gminy. Zgodnie 

z ustawą o publicznym transporcie zbiorowym, częścią organizacji publicznego 

transportu zbiorowego jest określenie przystanków komunikacyjnych i dworców oraz 

warunków i zasad korzystania, które następuje w drodze uchwały podjętej przez 

właściwy organ danej jednostki samorządu terytorialnego.  

Rada Miasta Kalisza w lutym 2019 r. podjęła uchwałę w sprawie ustalenia 

m.in. godzin otwarcia poczekalni dworca autobusowego. Zapis Regulaminu 

korzystania z Dworca Autobusowego w Kaliszu wymaga uzupełnienia poprzez zmianę 
zapisu dotyczącego rozszerzenia godzin otwarcia poczekalni dla podróżnych oraz 

zmian związanych z obowiązującym od 2 stycznia 2024 r. schematem organizacyjnym 

Urzędu Miasta Kalisza. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej oraz Komisja 

Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 4. zmieniającej uchwałę w sprawie przepisów porządkowych i opłat dodatkowych 

związanych z przewozem osób i bagażu publicznymi środkami transportu zbiorowego 

w komunikacji miejskiej na terenie miasta Kalisza (str. 7-8). 

 
W celu zachęcenia mieszkańców do zmiany przyzwyczajeń komunikacyjnych 

w szczególności przyczynienia się do większego korzystania ze środków publicznego 

transportu zbiorowego i zmniejszenia przyczyn wyboru podróży transportem 
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indywidualnym likwiduje się opłatę specjalną, która do tej pory była pobierana za 

przewóz małych zwierząt w wysokości 50% biletu normalnego.  

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Rozwoju, Mienia Miasta 

i Integracji Europejskiej; Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej, a także 

Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 23 osoby były za (23 radnych obecnych) – przewodniczący 

stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 5. zmiany uchwały budżetowej na 2024 rok (str. 9-85). 

 
Szczegółowe informacje o zmianach w budżecie na 2024 rok, sporządzonych na 

podstawie wniosków naczelników wydziałów, kierowników biur, dyrektorów 

jednostek są zawarte w uzasadnieniu projektu uchwały. 

 

Autopoprawkę do projektu uchwały radni otrzymali 23 stycznia. 

 

Przewodniczący poprosił Anetę Ochocką, skarbnik Miasta Kalisza o zabranie głosu 

w tej sprawie. 

 

Aneta Ochocka, skarbnik Miasta Kalisza – autopoprawką do projektu uchwały Rady 

Miasta Kalisza z dnia 25 stycznia 2024 r. zmniejszamy łączną kwotę dochodów 

budżetu Kalisza na 2024 r. o kwotę 87.467,23 zł do wysokości 830.426.126,98 zł 

i jednocześnie zwiększamy łączną kwotę wydatków budżetu miasta Kalisza o kwotę 
2.997.308,54 zł do wysokości 857.977.488,13 zł. Deficyt budżetu wynosi 

27.551.361,15 zł i zwiększa się o kwotę 3.776.536,41 zł w stosunku do deficytu 

planowanego na dzień 1 stycznia 2024 r. Szanowni państwo, po przekazaniu państwu 

projektu uchwały w dniu 12 stycznia zaistniała konieczność dokonania zmian 

w budżecie. Autopoprawka została przekazana państwu 23 stycznia br. I teraz 

przedstawię państwu przyczynę sporządzenia autopoprawki. Oczywiście otrzymaliśmy, 

w pierwszej kolejności przedstawię środki, które otrzymaliśmy i które wprowadzamy 

do budżetu. 15 tys. zł przekazał nam Wojewoda Wielkopolski na zadania Wydziału 

Zarządzania Kryzysowego i Spraw Obronnych na bieżący rok. Następnie z Funduszu 

Pomocy na dodatkowe zadania oświatowe dla uczniów będących obywatelami 

Ukrainy otrzymaliśmy kwotę z Funduszu Pomocy 3.084.775,77 zł. Następnie 

zwiększamy dotację celową, to też środki otrzymane na podstawie pisma Wojewody 

Wielkopolskiego na zadania Miejskiego Ośrodka Pomocy Społecznej i tutaj na zadania 

własne 831.595 zł i na zadania zlecone 12.540 zł. Oprócz tego otrzymaliśmy też 
informację od Ministerstwa Rodziny, Pracy i Polityki Społecznej odnośnie 

zmniejszenia środków z Funduszu Pracy na dofinansowanie zadań Powiatowego 

Urzędu Pracy. W ramach budżetu Schroniska dla bezdomnych zwierząt też zaszła 

potrzeba przemieszczenia środków w budżecie schroniska na opiekę behawiorystyczną 

dla zwierząt w wysokości 13.430 zł i DPS, zwiększamy środki na składki na 

ubezpieczenia społeczne od wynagrodzeń, kwota 111.397,72 zł. Oprócz tego na 

podstawie pisma MOPS-u zwiększamy środki 24.533 zł z uwagi na wzrost kosztów 
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utrzymania uczestnika Warsztatów Terapii Zajęciowych i konieczność zawarcia umów 

przez Miejski Ośrodek Pomocy Społecznej. I jeszcze zmiany w ramach zadań Zarządu 

Dróg Miejskich i Wydziału Rozbudowy Miasta, one wynikają z rozstrzygniętych 

i odbytych postępowań przetargowych i potrzeby zwiększenia planu wydatków. Jeżeli 

chodzi o Zarząd Dróg Miejskich, z uzasadnienia do wniosku przeczytam państwu, że 

w związku z faktem, iż najkorzystniejsza oferta złożona w postępowaniu dotyczącym 

realizacji zadania pn. „Budowa połączenia ul. Szerokiej z ul. Łódzką w Kaliszu, 

etap II, odcinek od ul. Żwirki i Wigury do ul. Warszawskiej”, przekracza ilość środków 

finansowych, jakimi dysponuje Zarząd Dróg Miejskich w swoim budżecie i zachodzi 

konieczność zwiększenia planu wydatków na tym zadaniu o kwotę 1.750 tys. zł. 

Następnie w związku z planowanym zmniejszeniem zakresu rzeczowego oraz kosztu 

realizacji zadania dotyczącego przebudowy ul. Podmiejskiej na odcinku od 

ul. Górnośląskiej do Ronda Westerplatte, zmniejsza się plan wydatków majątkowych 

o kwotę 2 mln zł. I jeszcze w związku z koniecznością rozbudowy drogi umożliwiającej 

dojazd do terenów inwestycyjnych w rejonie ul. Zachodniej wprowadza się do planu 

wydatków majątkowych zadanie pn. „Rozbudowa ulicy oznaczonej w MPZP jako KDL 

– rejon ul. Zachodniej, etap I” w kwocie 80 tys. zł i zmianie ulega nazwa zadania. 

Dotychczasowa nazwa brzmi „Przebudowa ul. Podmiejskiej w Kaliszu na odcinku od 

ul. Górnośląskiej do Ronda Westerplatte”, winno być „Przebudowa ul. Podmiejskiej 

w Kaliszu na odcinku od ul. Górnośląskiej do Ronda Westerplatte, etap I”. To wniosek 

złożony w ramach autopoprawki przez Zarząd Dróg Miejskich. Natomiast w dniu 

18 stycznia br. otwarto oferty w postępowaniu na rozbudowę budynku Urzędu Miasta 

Kalisza przy ul. Jasnej o zewnętrzną windę dofinansowaną ze środków programu 

PFRON „Dostępna przestrzeń publiczna”, złożono 4 oferty, z czego najkorzystniejsza 

opiewa na kwotę wyższą od zaplanowanej w budżecie o kwotę 70 tys. zł, w związku 

z tym zaistniała konieczność dokonania zmian w planie wydatków, zwiększa się środki 

na to zadanie, natomiast środki te, natomiast zmniejszamy środki, te 70 tys. zł 

jednocześnie z zadania dotyczącego zmiany sposobu użytkowania budynku biurowego 

na budynek mieszkalny wielorodzinny położony w Kaliszu przy ul. Noskowskiej 9. To 

są wszystkie zmiany, które przygotowaliśmy w ramach autopoprawki. 

 

Projekt uchwały w części merytorycznej pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja 

Edukacji, Kultury i Sportu; Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej; Komisja 

Prawa, Porządku Publicznego oraz Samorządu Osiedlowego; Komisja Rozwoju, 

Mienia Miasta i Integracji Europejskiej, a także Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej, natomiast całościowo projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała 

Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości najpierw pozytywnie przegłosowano autopoprawkę do 

projektu uchwały – 12 osób było za, 10 wstrzymało się od głosu (22 radnych 

obecnych, nieobecna podczas głosowania – Kamila Majewska). 

 

Następnie pozytywnie przegłosowano projekt uchwały wraz z autopoprawką – 12 osób 

było za, 10 wstrzymało się od głosu (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały wraz 

z autopoprawką. 
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Ad. 6. zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej dla Miasta Kalisza na lata 2024-

2043 (str. 86-121). 

 
Podjęcie uchwały dotyczy urealnienia wartości budżetowych w załączniku Nr 1 oraz 

zmian w załączniku Nr 2 pod nazwą Wykaz przedsięwzięć do WPF, które 

wprowadzono na podstawie wniosków naczelników wydziałów oraz kierowników 

jednostek. 

 

Autopoprawkę do projektu uchwały radni otrzymali 23 stycznia. 

 

Przewodniczący poprosił Anetę Ochocką, skarbnik Miasta Kalisza o zabranie głosu 

w tej sprawie. 

 

Aneta Ochocka, skarbnik Miasta Kalisza – w autopoprawce do projektu uchwały 

budżetowej urealniamy te wartości, które przed momentem omówiłam przy 

autopoprawce do uchwały budżetowej, a dotyczą zadań, konkretnie wspomnę: 
„Budowa połączenia ul. Szerokiej z ul. Łódzką w Kaliszu, etap II od odcinka od 

ul. Żwirki i Wigury do ul. Warszawskiej” i zadanie przedstawione we wniosku 

Wydziału Rozbudowy Miasta „Zapewnienie większego dostępu do przestrzeni 

publicznej poprzez rozbudowę budynku Urzędu Miasta przy ul. Jasnej 2 o zewnętrzną 

windę”, to jest to zwiększenie środków i zmniejszenie z zadania „Zmiana sposobu 

użytkowania budynku biurowego na budynek mieszkalny wielorodzinny położony 

w Kaliszu przy ul. Noskowskiej 9”. Wszystkie te zadania dotyczą postępowań 
przetargowych, w związku z tym stosownie do powyższego podjęcie tej uchwały przez 

Radę Miasta Kalisza jest w pełni uzasadnione. 

 

Projekt uchwały w części merytorycznej pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja 

Edukacji, Kultury i Sportu; Komisja Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej; Komisja 

Prawa, Porządku Publicznego oraz Samorządu Osiedlowego; Komisja Rozwoju, 

Mienia Miasta i Integracji Europejskiej, a także Komisja Środowiska i Gospodarki 

Komunalnej, natomiast całościowo projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała 

Komisja Budżetu i Finansów Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku wątpliwości najpierw pozytywnie przegłosowano autopoprawkę do 

projektu uchwały – 12 osób było za, 10 wstrzymało się od głosu (22 radnych 

obecnych, nieobecna podczas głosowania – Kamila Majewska). 

 

Następnie pozytywnie przegłosowano projekt uchwały wraz z autopoprawką – 12 osób 

było za, 10 wstrzymało się od głosu (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały wraz 

z autopoprawką. 
 

Ad. 7. ustalenia składu osobowego Komisji Rodziny, Zdrowia i Polityki Społecznej 

Rady Miasta Kalisza. 
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Zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym rada gminy ze swojego grona może 

powoływać stałe i doraźne komisje do określonych zadań, ustalając przedmiot 

działania oraz skład osobowy. 

Radna Magdalena Walczak zrezygnowała z członkostwa w Komisji Rodziny, Zdrowia 

i Polityki Społecznej Rady Miasta Kalisza, zatem podjęcie uchwały jest uzasadnione. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, pozytywnie go 

przegłosowano – 21 osób było za, 1 wstrzymała się od głosu (22 radnych obecnych, 

nieobecna podczas głosowania – Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 8. ustalenia zasad przyznawania diet dla członków jednostek pomocniczych 

miasta oraz rozliczania kosztów podróży służbowych. 

 
Zgodnie z ustawą o samorządzie gminnym na zasadach ustalonych przez radę gminy 

członkom jednostek pomocniczych miasta przysługują diety oraz zwrot kosztów 

podróży służbowych. 

Zasady wypłaty diet dla członków jednostek pomocniczych regulowane były przez 

uchwałę z września 2018 r. Obecna uchwała ma na celu zwiększenie dotychczasowych 

diet.  

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowały komisje: Komisja Prawa, Porządku 

Publicznego oraz Samorządu Osiedlowego, a także Komisja Budżetu i Finansów Rady 

Miasta Kalisza. 

 

Głos zabrał radny Tadeusz Skarżyński – ja tylko tak naprawdę tytułem podziękowań, 
ponieważ ten temat związany z podniesieniem diet dla członków jednostek 

pomocniczych, a więc rad osiedli, on wybrzmiał już jakiś czas i tu chciałem 

podziękować oczywiście panu prezydentowi, ale też bardzo, bardzo mocno 

podziękować panu radnemu Zbigniewowi Włodarkowi, z którym wiele godzin 

spędziliśmy a propos dyskusji nad tym, jak podnieść, o ile podnieść. Także bardzo 

serdecznie dziękuję panu radnemu, myślę, że w imieniu jednostek pomocniczych o to, 

dziękując za tę inicjatywę. 
 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, pozytywnie go 

przegłosowano – 21 osób było za, 1 wstrzymała się od głosu (22 radnych obecnych, 

nieobecna podczas głosowania – Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził 

przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 9. ustalenia zasad przyznawania i wysokości diet dla radnych Rady Miasta 

Kalisza oraz zasad zwrotu kosztów podróży służbowych przysługujących radnym. 

 
Aktualne orzecznictwo sądów administracyjnych, w tym Naczelnego Sądu 

Administracyjnego w Warszawie, wskazuje iż uchwały regulujące zasady 

przyznawania i wysokość diet dla radnych stanowią akt prawa miejscowego, 

a w konsekwencji winne być publikowane w dzienniku urzędowym.  
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Dotychczas obowiązująca uchwała Rady Miasta Kalisza, niekwestionowana przez 

organy nadzoru, nie była publikowana w Dzienniku Urzędowym Województwa 

Wielkopolskiego. Mając zatem na uwadze powyższe, zasadne jest dokonanie zmiany 

uchwały i dostosowanie jej do aktualnego orzecznictwa sądowo-administracyjnego. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 10. rozpatrzenia wniosku p. █████████████* o wsparcie starań 

mieszkańców o prawidłowe oznakowanie 4 miejsc parkingowych dla samochodów 

osób niepełnosprawnych przy ul. 3 Maja 11 w Kaliszu. 

 
Wniosek został rozpatrzony zgodnie z Kodeksem postępowania administracyjnego. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady 

Miasta Kalisza.  

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 11. rozpatrzenia skargi pana █████████████* na Prezydenta Miasta 

Kalisza. 

 
Skarga została rozpatrzona zgodnie z Kodeksem postępowania administracyjnego. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady 

Miasta Kalisza.  

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 12. zlecenia Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Rady Miasta Kalisza zbadania 

skargi Fundacji Na Rzecz Pomocy Dzieciom Niepełnosprawnym „Nowa Nadzieja” 

w Kaliszu na dyrektora Zarządu Dróg Miejskich w Kaliszu. 

 
Rada Miasta Kalisza zgodnie z Kodeksem postępowania administracyjnego 

i ustawą o samorządzie gminnym jest organem właściwym do zlecenia Komisji Skarg, 

Wniosków i Petycji szczegółowego zbadania skargi Fundacji Na Rzecz Pomocy 

Dzieciom Niepełnosprawnym „Nowa Nadzieja” w Kaliszu na dyrektora Zarządu Dróg 

Miejskich w Kaliszu. 

Projekt uchwały pozytywnie zaopiniowała Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady 

Miasta Kalisza. 
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Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

Ad. 13. ustalenia składu osobowego Komisji Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji 

Europejskiej Rady Miasta Kalisza. 

 
Radna Karolina Sadowska zrezygnowała z członkostwa w Komisji Rozwoju, Mienia 

Miasta i Integracji Europejskiej Rady Miasta Kalisza, w związku z tym podjęcie 

uchwały jest w pełni uzasadnione. 

 
Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

Ad. 14. ustalenia składu osobowego Komisji Środowiska i Gospodarki Komunalnej 

Rady Miasta Kalisza. 
 

Radna Karolina Sadowska wyraziła chęć członkostwa w Komisji Środowiska 

i Gospodarki Komunalnej Rady Miasta Kalisza, zatem podjęcie uchwały jest w pełni 

uzasadnione. 

 

Wobec braku wątpliwości dotyczących projektu uchwały, jednomyślnie pozytywnie 

go przegłosowano – 22 osoby były za (22 radnych obecnych, nieobecna podczas 

głosowania – Kamila Majewska) – przewodniczący stwierdził przyjęcie uchwały. 

 

VI. Przyjęcie raportu z wykonania „Programu ochrony środowiska dla Kalisza – 

miasta na prawach powiatu na lata 2015-2018 z uwzględnieniem perspektywy do 

roku 2022” oraz z wykonania Programu ochrony środowiska dla Kalisza – miasta 

na prawach powiatu na lata 2022 – 2030, za lata 2021 – 2022. 

 

Z raportem zapoznała się Komisja Rozwoju, Mienia Miasta i Integracji Europejskiej; 

Komisja Środowiska i Gospodarki Komunalnej oraz Komisja Budżetu i Finansów 

Rady Miasta Kalisza. 

 

Wobec braku uwag przewodniczący stwierdził przyjęcie raportu do wiadomości. 

 

VII. Odpowiedzi na interpelacje. 

 
Z informacji przekazanych przez Kancelarię Rady Miasta wynika, że radni, którzy 

złożyli interpelacje i zapytania na piśmie otrzymują na bieżąco odpowiedzi na piśmie 

w terminie zgodnym ze statutem Kalisza.  

 

Głos zabrał radny Tomasz Wasiak – dziękuję oczywiście za odpowiedź na moją 

interpelację dotyczącą zarybienia stawów w Parku Przyjaźni, ale proszę 
o uszczegółowienie odpowiedzi na moją interpelację. Z czego to wynika? Otóż 
z odpowiedzi pana prezydenta wynika jedynie, że stawy te spełniają funkcję 
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retencyjną, a żyjące w nich ryby pojawiają się tam w sposób niekontrolowany, czyli są 
dziko żyjącymi gatunkami. Nie uważam jednak, by te argumenty przemawiały za 

brakiem możliwości zarybienia tych stawów. Najlepszym tego dowodem jest jezioro 

Pokrzywnickie w Szałem, które jest zarybiane, mimo że też pełni funkcję retencyjną. 
Domyślam się, że możliwość zarybienia stawów w Parku Przyjaźni wiąże się 
z koniecznością wykonania badań biologiczno-chemicznych wody, tak by nie doszło do 

tzw. przyduchy ryb. Zapewne niezbędne też jest dokonanie jakiejś zmiany, jeżeli chodzi 

o natlenienie wody jakąś fontanną czy przez inne urządzenia mechaniczne, ale 

słyszeliśmy dzisiaj z ust pana prezydenta, że jest tam planowana budowa kaskady 

wodnej, więc jest to też forma napowietrzenia tej wody. O te interpelacje prosiły mnie 

szkółki wędkarskie z Kalisza i chcę podkreślić, że te szkółki wędkarskie pełnią bardzo 

ważną funkcję w naszym mieście, bo nie tylko uczą wędkowania, ale także przede 

wszystkim ochrony środowiska i zachowania nad wodą. Jeżeli Park Przyjaźni i stawy 

tamtejsze nie są miejscem, które można zarybić, w takim razie zapytam o zbiornik na 

przykład jezioro Grona. Czy ten staw, to jezioro mogłoby być zarybiane przez miasto? 

To tyle. Mając powyższe na uwadze, wnoszę jak na wstępie. 

 

VIII. Interpelacje. 

 
O zabranie głosu poprosił radny Marcin Małecki – ja chciałem się odnieść do tematu, 

o którym pan prezydent też wspominał, czyli rozbudowy oświetleń ulicznych 

i drogowych. W wielu miejscach faktycznie na przedmieściach jest tego coraz więcej, 

do dyskusji jest, bo bardzo często są to ulice jednokierunkowe, bez zabudowy, z pełnym 

oświetleniem, które faktycznie działa, ale przede wszystkim dla okolicznych lisów, 

saren, i zająców. Nie o tym tutaj mowa, bardziej mnie interesuje, dobrze, że to 

oświetlenie się rozwija, chociaż czasami nadmiernie oświetla miejsca, gdzie nikogo nie 

ma, przynajmniej ludzi, bo tak jest w wielu miejscach na przedmieściach, bardziej 

mnie dotyczy tutaj irracjonalność, taki brak gospodarności, jeżeli chodzi 

o przedsiębiorstwo, w którym Kalisz, miasto Kalisz ma swoje udziały, bo w wielu 

miejscach w Al. Wolności, na ul. Częstochowskiej, tam w okolicach teatru czy tam 

ul. Zamkowej kilkadziesiąt, 100, 200, 300 metrów czasami latarnie kilka tygodni, kilka 

miesięcy są nieczynne, nie działają. Bardzo często też nadal zdarza się, że oświetlenie 

to w godzinach przedpołudniowych działa dalej w Parku Miejskim. Także, no takie 

dosyć kuriozalne, dziwne sytuacje. Przy okazji Parku Miejskiego to chciałem też 
zwrócić uwagę, bo jest o tym szeroko w mediach, też była interpelacja w tej sprawie, 

o rozjeżdżaniu tych alejek nowych i tutaj moja prośba do pana komendanta, 

zaobserwowałem, że ślady samochodów pojawiły się też na tej głównej koronie, która 

prowadzi od restauracji KTW w stronę przystani, czyli ta taka główna, a no, obecna 

nawierzchnia średnio radzi sobie z opadami deszczu w okresie jesienno-zimowym. 

Ważne jest, żeby tego przypilnować, bo ona dosyć dobrze funkcjonowała, ale teraz, no 

zostanie rozjeżdżona. Nie wiem, czy to są samochody służb miejskich, czy to po prostu 

ludzie zaczęli tędy też jeździć, ale to powoduje to, że te alejki, które dosyć dobrze już 
sobie poradziły, one się ubiły, itd., no znowu zaczynają wyglądać tak jak po pierwszym 

roku, kiedy powstały. Także myślę, że to też, jeżeli to są służby miejskie, do 

zastanowienia, czy czasami nie warto się po prostu przejść, bo rozjeżdżamy coś, co już 
trochę działa, a nie jest tak trwałe jak poprzednia nawierzchnia. Tak, ja już nie chcę 
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dyskutować o potrzebie pewnych rzeczy, ale no ona średnio sobie radzi i tym bardziej 

trzeba na nią uważać. Także bardzo dziękuję i apeluję do przedsiębiorstwa, które 

zajmuje się oświetlaniem dróg i ulic, w których udziały ma miasto Kalisz 

o gospodarną, taką wielkopolską gospodarność, bo wygląda to dosyć dziwnie, że 

rozświetlamy przedmieścia bez ludzi, a centrum miasta w wielu miejscach po 100, 200, 

300 metrów latarnie nie świecą tygodniami. 

 

Tomasz Wasiak – mam 2 krótkie interpelacje. Pierwsza dotyczy kanalizacji deszczowej 

na ul. Braci Niemojowskich. Otóż mieszkańcy tej ulicy zasygnalizowali mi, że na ich 

ulicy często dochodzi do podtopień posesji nawet po niewielkich opadach deszczu. 

O ten stan rzeczy obwiniają kanalizację deszczową, a przede wszystkim jej fragment 

przy skrzyżowaniu z ul. Żytnią. Służby miejskie doraźnie interweniowały w tej sprawie, 

ale problem nie został rozwiązany, dlatego zwracam się do pana prezydenta o zlecenie 

szczegółowego przeglądu instalacji kanalizacyjnej na ul. Niemojowskich i podjęcie 

starań, by już nie dochodziło do zalań znajdujących się tam posesji. Druga 

interpelacja dotyczy funkcjonowania PSZOK w Kaliszu. Otóż § 5 pkt 2 regulaminu 

Punktu Selektywnego Zbierania Odpadów Komunalnych w Kaliszu określa kto i za 

okazaniem jakiego dokumentu może dostarczyć odpady do PSZOK. Ogólnie rzecz 

ujmując są to osoby, które mieszkają w Kaliszu. Pracownicy PSZOK najczęściej 

proszą osobę, która przywozi odpady, by okazała np. fakturę za energię elektryczną 

czy gaz, ale nie honorują np. M-dowodu osobistego, w którym znajduje się adres i, co 

najważniejsze, Kaliskiej Karty Mieszkańca, która, jak mało który dokument, 

potwierdza fakt płacenia podatków na terenie naszego miasta. Sprawdziłem to 

osobiście i z przykrością stwierdzam, że jest to prawda. Innymi słowy, PSZOK żąda od 

nas produkowania dodatkowych śmieci, czyli drukowania faktury, która dziś już 
bardzo często nie ma formy papierowej, aby oddać odpady. W świetle powyższego 

uważam, że konieczne jest ujęcie w regulaminie PSZOK Kaliskiej Karty Mieszkańca 

jako dokumentu potwierdzającego zamieszkanie w Kaliszu. 

  

Eskan Darwich – ja mam kilka interpelacji... Znaczy akurat mnie nie przeszkadza, 

panie przewodniczący, ja tu sobie poradzę. Mam kilka interpelacji, na razie nie na 

piśmie, tylko zasygnalizuję. Pierwsza interpelacja dotyczy pieców węglowych, 

kopciuchów nazywanych. Ten temat był przedmiotem naszej dyskusji na Komisji 

Rozwoju, więc będę prosił o to pana naczelnika Bąkowskiego, żeby przedstawił, ile 

pieców zostało do zlikwidowania w Kaliszu. Druga interpelacja dotyczy dotacji 

z budżetu miasta Kalisza do remontu pustostanów w zasobie miasta Kalisza. Ja wiem, 

że ta dotacja musi być rozliczona do końca tego miesiąca, więc będę też prosił, ile z tej 

dotacji zostało wykorzystane, ile będzie zwrócone i ile metrów kwadratowych zostało 

wyremontowanych i z konkretnymi adresami. I albo do tej interpelacji, albo w innej 

interpelacji też będę prosił panią dyrektor MZBM-u, żeby przedstawiła na dzień 
31 marca, ile mamy pustostanów w Kaliszu z konkretnymi adresami. Ja tylko 

sygnalizuję, oczywiście w drodze pisemnej to przedstawię. Natomiast ostatni temat to 

mieszkańcy osiedla Wzgórza Kalisza, którzy za pośrednictwem byłego radnego 

Tomasza Grochowskiego się zwrócili do mnie, żebym ja się zwrócił do pana 

prezydenta, żeby zajął się tematem stanu dróg dojazdowych do tego osiedla, bo 

faktycznie stan... Bardzo dobrze, że pan prezydent tym się zajął. Chwała panu za to. 
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Mam nadzieję, że się znajdzie w budżecie miasta Kalisza taka kwota, która spowoduje, 

że ta droga będzie remontowana w niedługim czasie, bo faktycznie dojazd do tych 

budynków jest fatalny. 

IX. Zapytania radnych. 

 
Głos zabrał radny Eskan Darwich – ubolewam nad tym, że państwo z Klubu Radnych 

Prawa i Sprawiedliwości, Samorządnego Kalisza, Wszystko dla Kalisza odrzucili 

nasze wnioski co do rozszerzenia porządku obrad i nie dali nam tym samym 

możliwości wyjaśnienia tych dwóch spraw. Byśmy dzisiaj zamknęli ten temat, bo nie 

ma takiej potrzeby, żeby ciągle wracać do tego samego. Wystarczyło raz, konkretnie 

udzielić nam informacji, byśmy zamknęli ten temat. A tak rodzi podejrzenie, że 

państwo mają coś do ukrycia, niestety w tej sprawie. Dlatego tutaj zwracam się do 

pana prezydenta naprawdę z prośbą i z taką uprzejmą prośbą, bez żadnych 

złośliwości, bo pan naczelnik Bąkowski mówił, że te kontrakty były zawarte w roku 

2020, bo taka informacja padła. To jest nowość dla nas, bo do tej pory nie było tej 

informacji, że ta kwota została zabezpieczona w kontekście kontraktu, który został 

zawarty w 2020 r., to jest nowość. Druga informacja, którą pan naczelnik udzielił, że 

ja dostałem na piśmie informację pana prezydenta, na co poszło to 1,8 mln zł, czyli na 

jakie kontrakty poszły. Ja bardzo bym prosił, żeby pan naczelnik ten dokument, bo pan 

stwierdził, że w marcu, w marcu dostałem taki dokument, w maju? Dobrze, w maju, 

OK. Ja bardzo proszę pana naczelnika, żeby ten dokument dostarczyć, tak, ja nie 

mówię... Panie naczelniku, ja, oczywiście, że tak, proszę pokazać ten dokument, 

przecież to nie jest jakaś tajemnica. Tak. Jeśli tam jest, proszę pokazać ten dokument, 

gdzie jest opisane, na co, na jakie kontrakty były zawarte 1.800.400 tam z groszami, 

bo jeśli taka informacja została przysłana do nas, to ja pana naczelnika przeproszę. 
Przeproszę, z tej mównicy, jeśli taka informacja dotarła do nas. Także bardzo bym 

prosił, żeby pan naczelnik przedstawił ten dokument, gdzie dokładnie opisuje, na co 

zostanie wydatkowane to 1,8 mln zł, czy na co są zawarte te kontrakty. Konkretnie, co 

do złotówki jest określone, na co jest zabezpieczone, te środki finansowe. Będę panu 

bardzo wdzięczny i jeśli okaże się faktycznie, że wszystko pan opisał, to 1,8 mln zł 

z hakiem, to ja dzisiaj pana przeproszę za to. 

 

Tadeusz Skarżyński – moje pytania, dwa pytania dotyczą spraw dosyć dużych, 

inwestycyjnych. Chodzi mi o wiedzę pana prezydenta na temat tego, jak w chwili 

obecnej przebiega postępowanie odnośnie bardzo ważnych dla kaliszan rzeczy, 

mianowicie odnośnie obwodnicy Kalisza, bo to jest dla nas cały czas bardzo istotna 

sprawa. Wiemy, że ten proces się rozpoczął. Chciałbym otrzymać informację, na jakim 

on w chwili obecnej jest etapie. To jest pierwsze pytanie. I z tych dużych programów 

infrastrukturalnych, które bardzo mocno dotyczą mieszkańców Kalisza i które dają 

szansę na wielki rozwój naszego miasta, no wielki, na rozwój naszego miasta, jeszcze 

chciałbym się dowiedzieć a propos tego, jak wyglądają ustalenia związane z koleją 
dużych prędkości, powiązanych z projektem Centralnego Portu Komunikacyjnego. 

Jeszcze nie tak dawno razem z panem prezydentem braliśmy udział w warsztatach, 

które pokazywały, jak mniej więcej ten dworzec kolei szybkich prędkości, kolei dużych 

prędkości, gdzie ma się znajdować, czy jak on powinien mniej więcej być usytuowany, 

jakie rozwiązania komunikacyjne powinny być na terenie naszego miasta. Chciałbym, 
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żeby pan prezydent przedstawił informację, na jakim etapie w tym momencie jesteśmy, 

jeżeli chodzi o obwodnicę i jeżeli chodzi o kolej dużych prędkości. 

  

Paweł Bąkowski, naczelnik Wydziału Gospodarki Komunalnej i Ochrony Środowiska 

– tak jak powiedziałem wcześniej, 8 maja udzieliliśmy odpowiedzi na pytania, które 

zostały m.in. tutaj zawarte, jakie miasto ma zawarte kontrakty na dzień 27 kwietnia 

2023 r. Wymieniliśmy w tym wszystkie umowy, które były zawarte do dnia 27 kwietnia 

poprzedniego roku. Na ostatniej komisji zadał pan przewodniczący również pytanie, 

jakie umowy zostały zawarte 27 kwietnia? Żadna umowa tego dnia nie została 

zawarta, która dotyczyła tego okresu. Faktycznie pojawił się taki zapis, który mówił 

o tym, we wniosku dotyczącym wydatków miasta Kalisza mowa pojawiła się o tym, że 

mianowicie brzmiał on: na realizację zawartych kontraktów na zagospodarowanie 

odpadów. I tutaj nie ma, szanowni państwo, żadnego kłamstwa, ani przekłamania, ani 

nieprawdy, bo część tych środków, która została przekazana i zwiększone zostało 

konto 90002, dział 900, rozdział 90002, dotyczyła realizacji wydatków na umowy już 
istniejące. Czyli taka umowa m.in. została zawarta z Orlim Stawem, która jest umową 

z 2020 r. i my ją aneksujemy w zależności od szacowanych ilości, potrzeb, jeżeli chodzi 

o ilość odpadów i aneksujemy każdego roku wartość i termin obowiązywania tej 

umowy. Czyli jest prawdą, że kontrakt został zawarty w 2020 r., natomiast został 

aneksowany w 2021, 2022, 2023 również. I we wrześniu taki aneks został uzupełniony, 

zwiększając tę kwotę m.in. środków na zagospodarowanie odpadów. Łącznie to było 

wydatkowane akurat na tą inwestycję, związane z inwestycją było to 1,5 mln zł. Inną 
umową, która była również zawarta w wyniku postępowania przetargowego, była 

usługa w zakresie opróżnienia koszy. Ustawa o utrzymaniu czystości i porządku 

w gminach przewiduje możliwość, że ze środków, które zostały z roku poprzedniego, 

można wydatkować te środki na opróżnianie koszy, w których zbierane są odpady 

komunalne. I taka umowa również została zawarta. Ta umowa została, wykonawca 

został wyłoniony w 2022 r., umowa została zawarta 25 października, wartość umowy 

to jest 721 tys. To już przekracza nam ten 1,8 mln zł, bo te środki to były też środki, 

które były na zadania związane z innymi zadaniami, które są realizowane w dziale, 

wydatki z działu 90002, czyli dotyczące gospodarki odpadami. Bo my troszeczkę 
musimy tu rozdzielić intencje jakby przyjęcia tych środków jako wolnych środków na 

dział 900 i później realizowane wydatki. Na początku roku budżetowego przyjmujecie 

państwo uchwałą w granicach 29 mln zł wartość środków na gospodarkę odpadami, 

ona jest zwiększona, jeżeli zostaje nadwyżka z roku poprzedniego lub jest realizowana 

dopłata zgodnie ze stosowną uchwałą, tak jak to bywało w latach poprzednich, kiedy 

środki trzeba było przesunąć na gospodarkę odpadami, bo mówiąc wprost, tych 

pieniędzy po prostu brakowało. Od 27 kwietnia do końca roku jeszcze były inne 

umowy zawierane, które realizowały zadania związane choćby z edukacją ekologiczną. 
Miasto przystąpiło do programów, które pojawiły się w ciągu roku, ogłaszanych 

m.in. przez Wojewódzki Fundusz Ochrony Środowiska i w ramach tych zadań, to były 

zadania z częściowym dofinansowaniem, więc musiało zapewnić własne środki, więc 

takowe umowy były. To choćby była realizacja tej ścieżki edukacyjnej, która dzisiaj 

pięknie zdobi nam PSZOK, m.in. zagospodarowanie tego terenu, uprzątnięcie, 

pojawiła się tam zieleń, tablice informacyjne, edukacyjne. Jest to szereg umów, które 

m.in. z Technikum św. Józefa, które np. wykonało stół z ławeczkami, żeby dzieci, które 
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będą edukowane na tym PSZOK-u mogły gdzie usiąść. Była tam wykonana również 
alejka z kostki brukowej na kwotę 16 tys. zł, publikacje ekologiczne na wartość 
1.200 zł, usługa dostawy roślin 1.200 zł. I to jest m.in. ta wartość. Została również 
opłacona to, co była mowa też o tym, że z tych środków zostaną poniesione wydatki na 

zakup kontenerów, to też był wykonawca wyłoniony wcześniej i to była wartość na 

łączną kwotę 547 tys. zł i aneksy wynikające z obecnie obowiązujących umów 

z odbierającymi odpady, czyli należy podkreślić, że Prawo zamówień publicznych 

przewidziało w umowach na gospodarowanie odpadami klauzule zwiększające 

wartość tych umów w przypadku zmiany wartości wynagrodzenia. Oczywiście w takich 

sytuacjach przedsiębiorca musi udowodnić, że taka konieczność istnieje i jest prawo 

do zwiększenia takiej wartości. I faktycznie takie również aneksy były podpisane 

w 2023 r., czyli znowu mówimy o kontraktach zawartych wcześniej, bo te umowy są 

znacznie wcześniej, natomiast był to aneks w 2023 r., umowa 530, już tu całego 

numeru umowy nie będę czytał, przepraszam, z EKO, to jest na 22.951,42 zł, umowa 

z PUK-iem na 2.414 zł, kolejna umowa z EKO, bo tych umów mamy 5, na kwotę 
17 tys. zł, umowa z EKO na 36 tys. zł i umowa z PUK-iem na 5 tys. zł., plus ten z Orlim 

Stawem na 1,5 mln zł, która została po 27 kwietnia podpisana. Tu jeszcze są takie 

drobne umowy jak po 27. jak na 2.459 zł, umowa z PUK-iem na 163,90 zł, inna 

umowa z EKO na 1.910 zł i umowa z EKO na 2.689,78 zł. To są wszystkie umowy, 

które zostały zawarte po 27 kwietnia lub aneksowane już jako istniejące umowy 

podpisane przez miasto Kalisz. Czy ta informacja jest wystarczająca? 

 

Tadeusz Skarżyński, ad vocem – ja myślę, że to wszystko zmierza tak naprawdę do 

postawienia zasadniczo jednego pytania, bo my się tutaj troszeczkę tak kręcimy wokół, 

dookoła, pytamy się, udzielamy wyjaśnień jedni drugim, itd., ale tak naprawdę pytanie 

jest bardzo proste, bo to, że podjęliśmy uchwałę dotyczącą tego, że środki, które 

wcześniej były znaczone na odpady komunalne, pozostają w puli przeznaczonej na 

gospodarkę odpadami, tak było i taką uchwałę podjęliśmy. Natomiast meritum całego 

zagadnienia jest bardzo proste. Czy w momencie podejmowania uchwały w kwietniu 

wiedzieliśmy, czy urząd wiedział o nielegalnych odpadach, które znajdują się na trasie 

przyszłej drogi? I to jest tak naprawdę, szczerze powiedziawszy, clue całego problemu. 

I to jest to pytanie, które według mnie najbardziej nurtuje radnych na zasadzie takiej, 

czy my jako urząd, jako miasto wiedzieliśmy o tym, że tam są te odpady i że będzie 

trzeba je utylizować? I czy te pieniądze po prostu w ten sposób zostały przeznaczone? 

Bo to, że te pieniądze wróciły do systemu gospodarki komunalnej, to bardzo dobrze. 

Jeżeli akurat tak się złożyło, że zostały one przeznaczone na utylizację odpadów pod 

bardzo dobrą inwestycję, mieliśmy olbrzymie szczęście, ale chciałbym wiedzieć, że jest 

to rzeczywiście jakby szczęście i zapobiegliwość, a nie na zasadzie takiej, że gdzieś 
zostaliśmy wprowadzeni w błąd i proszę o odpowiedź na to. 

 

Krzysztof Gałka, dyrektor Zarządu Dróg Miejskich w Kaliszu – jeśli chodzi o temat 

śmieci, pierwszą informację, jaką uzyskaliśmy i stwierdziliśmy w wyniku podjętych 

robót ziemnych o występowaniu śmieci, to był miesiąc maj. To nie był miesiąc 

kwiecień. To wynika z zapisów w dzienniku budowy i w wyniku narad cyklicznych, 

które jako Zarząd Dróg Miejskich realizujemy w trakcie prowadzonych robót. Także to 

był, pierwszą informację uzyskaliśmy w miesiącu maju. 
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Eskan Darwich – bardzo dziękuję za informację, panie naczelniku. To jest kwota, która 

została lub zostanie wydatkowana za gospodarowanie odpadami komunalnymi za 

2023, tak? Prosiłem konkretnie o 1,8 mln zł, a nie za 31 mln zł. Panie naczelniku, no 

pytanie było proste. Czy wy nie potraficie to 1,8 mln zł dokładnie z groszami podzielić, 
że to pójdzie na to, na to, na to. Taki kontrakt był podpisany za 500 tys. zł, taki 

kontrakt był podpisany za 1 mln zł, a nie pan mi dostarcza dokument, gdzie jest 

opisane, że w roku 2023 ile pan wydał na odpady komunalne. Ja cały czas pytam o te 

1,8 mln zł. I te 1,8 mln zł to jest nadwyżka za płacenie śmieci przez mieszkańców 

z 2022 r. I tam był nie 1,8 mln zł, tylko 2,7 mln zł, z czego państwo chcieli przeznaczyć 
600 tys. zł na kontenery do PSZOK-u, 350 tys. zł na zakup koszy ulicznych i 1,8 mln zł 

na zawarte kontrakty. I o te kontrakty cały czas pytam. A pan mi przedstawia, że 

w roku 2023 wydał, zaplanował 30 parę milionów zł na odpady komunalne. No, panie 

naczelniku, no ile można o to prosić? O te konkretne 1,8 mln zł? To jest jedno pytanie. 

Ja rozumiem, że państwo nie wiedzieli, że zabezpieczając te środki w kwietniu nie 

wiedzieli, że są śmieci przy tym, ja jestem w stanie w to wierzyć, ja z tym nie dyskutuję. 
Panie prezydencie, ja z tym nie dyskutuję, tylko zastanawiam się, dlaczego pan nie 

przyszedł na radę i nie poinformował radnych, mieszkańców, że śmieci zostały wykryte 

i musimy wydać 1,7 mln zł na ten cel? Dlaczego pan nas informuje, że miasto dostało 

nagrodę Złoty Lajk, chwała panu za to, a pan nie informuje, że pan wydatkuje 

1,7 mln zł na wysypisko śmieci? Czy widzi pan tutaj wagę sytuacji, czy nie widzi pan? 

To jest jedno pytanie. I ten dokument dostarczam dziennikarzom, żeby też mieli dostęp 

do tego, co pan naczelnik mi dostarczył w maju. Ja pytam o to 1,8 mln zł, a pan mi, 

naczelnik, opowiada, że wydał na zagospodarowanie śmieci w 2023 r. prawie 

29 mln zł. Drugie pytanie, panie prezydencie. I tu zwracam się do pana. Dostałem 

w odpowiedzi na interpelację, że łączny koszt wydobycia i utylizacji wyniósł 

1.688.189,62 zł. To jest koszt utylizacji, czy koszt wydobycia i utylizacji? Bo o to 

pytam, dlaczego? Ponieważ w kolejnym paragrafie państwo piszą, że będą kolejne 

koszty, że będą kolejne koszty, tak. I czytamy, koszty wydobycia i wywozu, jako koszt 

dodatkowy sfinansowany będzie ze środków przeznaczonych na realizację inwestycji 

drogowych. Czyli z tego mam zrozumieć, że wydaliśmy prawie 1,7 mln zł na utylizację 
i na wydobycie, a będzie, OK, no tak mam napisane w odpowiedzi na interpelację. Być 
może, panie dyrektorze, że jest inaczej. Proszę bardzo, to zostawiam panu dokument, 

żeby pan się odniósł do tego, czy są inne koszty niż to 1,7 mln zł prawie? I drugie 

pytanie, kiedy państwo wysłali pismo do projektanta, żeby pociągnąć go do 

odpowiedzialności? W którym terminie państwo przesłali informację do projektanta, 

żeby pociągnąć go do odpowiedzialności i rozumiem, że na fazie projektowania on nie 

wykrył tych śmieci i mamy dlatego pretensje do niego i roszczenie, żeby poniósł jakieś 
koszty, tak?, z tego tytułu. Kiedy państwo wysłali do niego taką informację, skoro 

śmieci zostały wykryte w maju, to pan dyrektor w wywiadach mówił, że już przesłał do 

niego taką informację z roszczeniem, że być może pociągniemy go do 

odpowiedzialności, a również jesteśmy gotowi, żeby pójść do sądu z nim, żeby uzyskać 
odszkodowanie od niego. Bardzo proszę o te informacje.  

 

Krzysztof Gałka – jeżeli chodzi o wydatki poniesione na wydobycie i utylizację śmieci, 

to wygląda to w ten sposób. Koszt utylizacji wyniósł 1,5 mln zł i to zostało wyliczone 
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w oparciu, zgodnie z cennikiem, jaki obowiązuje w Zakładzie Unieszkodliwiania 

Odpadów Komunalnych, natomiast 168-167 tys. zł to był tylko i wyłącznie koszt 

związany z wydobyciem i transportem tych śmieci na teren tego zakładu. Kwota 

ok. 170 tys. zł została poniesiona w ramach realizowanej przez Zarząd Dróg inwestycji 

drogowej. Jeżeli chodzi o projektanta, w wyniku przeprowadzonej przez nas 

szczegółowej analizy już po wykryciu śmieci stwierdziliśmy, że projektant nie do końca 

wywiązał się z umowy, ponieważ w zakresie podpisanej umowy na opracowanie całej 

dokumentacji, po stronie projektanta spoczywał obowiązek przeprowadzenia badań 

geotechnicznych. Mając na uwadze stwierdzone wysypiska śmieci, stwierdziliśmy, że te 

badania nie zostały prowadzone w sposób właściwy, w związku z powyższym na 

obecnym etapie skierowane zostało pismo do projektanta, pracownia projektowa, 

informujące, że miasto Kalisz, Zarząd Dróg Miejskich będzie, wystąpi z roszczeniem 

o odszkodowanie z tytułu poniesionych kosztów związanych z wywozem i utylizacją 

śmieci. 

 

Paweł Bąkowski – jeżeli chodzi o klasyfikację budżetową to każdy dział, rozdział, 

paragraf ma pewien worek środków. I ja się z panem zgadzam w pewnym zakresie, że 

może nietrafione było sformułowanie „na realizację zawartych”, chociaż jest to 

prawdą, jest to prawdą, bo wszystkie te środki zostały wydatkowane na zawarte 

kontrakty. Ale nie ma takiego podziału. Państwo, jak dostaliście informację o tym, że 

została nadwyżka, o czym ja mówiłem dzisiaj na początku sesji, w kwocie 2.766 tys. zł 

z tymi drobnymi kwotami, ona została przekazana na dział 900. I w ramach tego 

działu, tak jak już pan radny zauważył, część została przekazana na wynagrodzenia, 

które zostały w sposób szczegółowy rozliczone, na zakup usług pozostałych, to jest tam 

1.863.434 zł i na zakup, tak i to są te usługi w ramach, to trafia do jednego worka 

pieniędzy, gdzie mamy te 29,5 mln zł plus 1,8 mln zł, mamy łącznie kwotę jakąś i z tego 

worka wydatkujemy. Natomiast na dzień 27 kwietnia ja nie miałem podziału 

szczegółowego, żeby panu rozdzielić ten 1,8 mln zł na jeden czy drugi kontrakt. One 

trafiły do jednego wora, z którego wydatkowane były na zawarte umowy i kontrakty... 

Natomiast, no i oczywiście odpisy na Zakładowy Fundusz Świadczeń Socjalnych. 

Także ja myślałem, że to jest, przepraszam, bardzo jasne, bo wydaje mi się, że to jest 

zawsze jasne w momencie, kiedy nadwyżka trafia na, zgodnie z klasyfikacją 

budżetową, to zgodnie z klasyfikacją budżetową musi być, muszą być te środki 

wydatkowane. A pana informacje bardziej skupiły się na słowie kontrakty niż na 

wydatkowaniu, te, które ja pamiętam z sesji 27 kwietnia, niż jeżeli chodzi o wartość 
wydatkowanych tych środków. Więc mogło być na realizację zawartych, zawieranych. 

To jest język polski, on jest giętki, więc myślę, że teraz doszliśmy do porozumienia 

i wszystko jest jasne. 

 

Eskan Darwich – bardzo dziękuję, panie naczelniku, bo ja myślę, że tej dyskusji nie 

byłoby, gdyby dzisiaj informacja, wówczas ta informacja, by pan powiedział, jest to 

sformułowanie, które jest w uzasadnieniu, jest nie, do końca nie jest, nie jest 

uzasadnione, że po prostu to jest niefortunne, ale przez to, że pan cały czas miał nam 

dostarczyć... 
 

Przewodniczący – szanowni państwo, bo to zaczyna wyglądać dosyć groteskowo. 
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Eskan Darwich – natomiast, panie naczelniku, ja jeszcze mam jedno pytanie…Panie 

naczelniku, jeszcze mam jedno pytanie. Z czego utylizacja tych śmieci została 

sfinansowana? Czy z tych środków, które zostały zabezpieczone w kwietniu, 

27 kwietnia ubiegłego roku, czyli z tych 1,8 mln zł, panie naczelniku? Bardzo proszę. 
 

Przewodniczący – zrobiło nam się trochę romantycznie, można powiedzieć, więc tak 

prosiłbym ze spokojem. 

 

Paweł Bąkowski – tak jak, ja jeszcze przypomnę, tego 27. Przecież pan mnie pytał, na 

co to 1,8 mln zł, ja panu mówiłem, prawdopodobnie na kosze, na pojemniki. Przecież 
wtedy nie mieliśmy jeszcze umów zawartych. Nie mieliśmy wtedy umów zawartych, 

więc ja sugerowałem, co za te pieniądze może być wydatkowane. Więc z tej 

perspektywy czasu dzisiaj wydają się faktycznie te pytania dziwne. Natomiast ja 

powiem uczciwie, że ja panu nie umiem odpowiedzieć na to pytanie, czy 1,5 mln zł 

poszło z pieniędzy, które już mieliśmy na początku roku, czy pieniędzy, które pojawiły 

się po 27 kwietnia. Nie ma to żadnego znaczenia. Jeden jest worek tych środków, które 

zostały zgodnie z klasyfikacją budżetową przyjęte na dział 900 § 002 i one stąd, z tego 

worka zostało to 1,5 mln zł przekazane na odpady. 

  

Krystian Kinastowski, prezydent Miasta Kalisza – to ja myślę, że ta sytuacja pokazuje, 

panie radny, że po prostu warto rozmawiać. Jeżeli pan ma jakiekolwiek wątpliwości 

z rozczytaniem tego pisma, nie wiem, bo ja może też bym tego w taki sposób nie 

zrozumiał. Tak na dobrą sprawę to my dopiero tutaj na końcu dowiedzieliśmy się, o co 

tak naprawdę chodzi państwu i dziękuję za to panu Tadeuszowi Skarżyńskiemu, że 

postawił sprawę jasno, mogliśmy w sposób precyzyjny odpowiedzieć na to pytanie. 

Natomiast konkludując jeszcze to całe zamieszanie. Szanowni państwo, my zbieramy 

od mieszkańców pieniądze w ramach opłaty za śmieci. I to jest to 29-31 zł. I to są 

pieniądze, które od mieszkańców ściągamy i z tych pieniędzy możemy zapłacić tylko 

i wyłącznie za odpady komunalne, które mieszkańcy Kalisza w ramach swojego i tutaj 

działalności produkują, tak? I jeżeli jest nadwyżka, zawsze, szanowni państwo, były 

awantury na koniec roku zawsze na Radzie Miasta, że my musimy po 2, 3, 4 mln zł do 

tego systemu dopłacać. Na tej samej zasadzie musieliśmy te pieniądze, jeżeli tak 

powiem, do tego worka dorzucić ze swoich. W tym momencie system jest uszczelniony, 

były tu różne awantury, mafie śmieciowe, konferencje prasowe, że my nie wiadomo, co 

robimy. Uszczelniliśmy system, jest stawka wcale nie najwyższa, jeżeli spojrzymy na 

okoliczne samorządy, w związku z tym rzeczywiście okazało się, że na koniec roku jest 

nadpłata. I teraz co my mamy z tą nadpłatą zrobić? No przecież nie możemy oddać po 

20 groszy, czy po 27 groszy mieszkańcom, tylko te pieniądze zostają w tej puli, 

przechodzą jako nadpłata na przyszły rok, wlatują do tego worka i są do 

wykorzystania nadal w ramach polityki, tutaj gospodarki odpadami. Można zrobić 
z tym różne rzeczy, można zainwestować w PSZOK, można zainwestować w kosze, 

można, tak jak się stało tym razem, usunąć jakieś zlokalizowane, nielegalne wysypisko 

śmieci, tak?, bo to były również komunalne, czyli w ramach tej działalności 

mieszkańców. I to się stało i całe szczęście, że jest, bo panie radny, problem byłby 

wtedy, gdyby tych pieniędzy nie było. I wtedy byłaby dopiero tutaj awantura, bo trzeba 
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by nagle to 1.000.500 zł gdzieś znaleźć w budżecie. I pan doskonale wie, że tych 

pieniędzy nie ma. Mogłaby stanąć cała inwestycja. Także myślę, że tu pokazało, że 

dobrze jest taki delikatny bufor mieć. Proszę sobie przeliczyć to 1,5 mln zł, ile to by 

było w przeliczeniu na mieszkańca miesięcznie do dopłaty, obniżka, gdybyśmy chcieli 

to, że tak powiem, skorygować. Natomiast nie mamy nigdy pewności, czy zaraz Orli 

Staw znowuż nie podniesie trochę stawek za odpady, bo przecież oni też mają koszty, 

też cały czas tam jest problem, żeby ten cennik aktualizować. Także taki bufor jest, 

dobrze mieć, bo to się skończy na tym, że jednocześnie załatwimy sobie kilka spraw 

tutaj, chociażby jeżeli chodzi o inwestycje w ten cały system i skończy się tym, że 

jeszcze może przez rok, dwa lata nie będziemy musieli podnosić tej opłaty. Natomiast 

ja tylko przypominam, że my jesteśmy przed przetargiem kolejnym na wywóz tych 

śmieci. Będziemy do tego przetargu się niebawem przygotowywać i niewykluczone, 

zobaczymy, jakie będą stawki. I to wyjdzie również z tego przetargu. Myślę, że ta 

dyskusja była bardzo taka również edukacyjna tutaj dla wszystkich i bardzo dobrze się 
stało, że na przykładzie jakby tych śmieci mogliśmy pokazać, że ten system po prostu 

dobrze działa. Ja mogę ubolewać jedynie nad tym, że pan radny zamiast rzeczywiście 

przyjść, dopytać i porozmawiać w takiej normalnej, koleżeńskiej atmosferze, nie trzeba 

do tego robić debat, nie trzeba insynuacji robić, że ktoś coś ukrywa, bo proszę mi 

wierzyć, my tutaj, panie radny, stajemy przed panem nadzy i nie mamy nic do ukrycia, 

naprawdę, bo nie możemy. My jesteśmy w tej sytuacji, że nie możemy nic ukrywać. No 

jak pan sobie wyobraża, że my w urzędzie będziemy, nie wiem, pisma chować, czy nie 

wiem, fabrykować jakieś rzeczy przy obiegu elektronicznym dokumentów? No tak się 
nie da. Tu po prostu doszło do pewnego nieporozumienia. To porozumienie urosło do 

rangi jakiegoś, nie wiem, skandalu. Widziałem, że tu kolejną, panie radny, miał pan 

kolejną konferencję prasową. Mógł pan z tą konferencją poczekać chociażby do 

zakończenia sesji, może wydźwięk jej byłby inny? Mógłby pan powiedzieć, tak, teraz 

wszystko rozumiem, wszystko jest dobrze, nic takiego się nie stało, szanowni państwo, 

ale oczywiście zawsze będziemy sprawdzać i stać na straży, czy tutaj czasami pan 

prezydent i urzędnicy tutaj wszyscy siedzący czegoś czasami nie ukrywają. Także to 

odnośnie tego tematu. I teraz pan przewodniczący Skarżyński, jeżeli chodzi 

o obwodnicę, to panie przewodniczący, szanowni państwo, ja skierowałem pismo do 

nowego ministra, pana Dariusza Klimczaka, pismo, jak tylko objął urząd, czy 

podtrzymuje swoje, znaczy jaka jest w ogóle sytuacja, jeżeli chodzi o zagwarantowanie 

środków na realizację inwestycji pn. „Obwodnica Kalisza”, czyli na tym odcinku 

przebudowa tej drogi krajowej DK25. Ja takiej odpowiedzi jeszcze nie otrzymałem. Te 

ministerialne młyny mielą trochę długo w tym przypadku, no ale wiemy, że jest zmiana 

po prostu w ministerstwie i może to z tego wynika, że żadne wiążące odpowiedzi nie są 
w tej chwili, że tak powiem, udzielane. Natomiast na ten moment ja panu nie mogę 
powiedzieć, czy w tym budżecie są te środki, czy nie ma. Zakładamy, że są, że ten 

program, który był przyjęty przez wcześniejszy rząd, budowa tych 100 obwodnic, 

będzie realizowany, ponieważ były podjęte decyzje projektowe. Ja tylko przypomnę, że 

inwestorem jest Generalna Dyrekcja Dróg i Autostrad, oddział w Poznaniu. Jest w tej 

chwili zlecone, złożony wniosek o wydanie decyzji środowiskowej dla tej inwestycji. 

Zgodnie z harmonogramem w I-II kwartale tego roku, czyli już niedługo, miała być 
wydana ta decyzja środowiskowa. My monitujemy cały czas, dopytujemy, wiemy, że 

jesteśmy jeszcze przed tym etapem jakby wyłożenia tej decyzji do konsultacji 
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społecznych. Także zaraz powiedzmy ten etap, mamy informację, że się pojawi, będzie 

można wnosić uwagi. Natomiast musimy czekać do momentu, kiedy ta decyzja 

środowiskowa zostanie wydana. Ona określi nam w końcu, zamknie temat przebiegu 

tej obwodnicy. W tym momencie jako wariant preferowany wskazany jest wariant, 

który w całości biegnie poza granicami miasta, ponieważ, szanowni państwo, żaden 

inny wariant, wchodzący nawet na odcinku do miasta, to, który proponuje 

np. burmistrz Skalmierzyc, to jest jakby krzyżyk na tej inwestycji, ponieważ na tym 

odcinku, zgodnie z ustawą, miasto na prawach powiatu musi tą drogę krajową 
realizować, a my nie mamy w tym momencie ani w WPF-ie, ani nigdzie 40, 50 czy 

60 mln zł, żeby ten odcinek wykonać. Także żeby ta realizacja została wykonana 

i sfinansowana z tych pieniędzy, które mieliśmy kiedyś obiecane i zagwarantowane 

w budżecie państwa, była zrealizowana, musi biec ta droga poza granicami naszego 

miasta. Z wniosku, który został złożony, o wydanie tej decyzji środowiskowej wynika, 

że on jest również najkorzystniejszy ze względów przyrodniczych, ponieważ ten 

wariant, który pan burmistrz zaproponował, on przechodzi przez jakieś tam siedliska 

chronionych zwierząt i po prostu to jest jakby dodatkowy powód, dla którego prościej 

i lepiej i bardziej optymalnie jest realizować tą inwestycję z punktu widzenia miasta, 

dla nas też jest lepiej, żeby ta droga biegła dalej, ponieważ to nam daje jakby ten 

oddech i miejsce na dalszy rozwój Kalisza, który i myślę, te decyzje również przed 

nami, odnośnie jakby tutaj dalszych działań. Nie chciałbym tutaj też za dużo w tym 

momencie mówić. Natomiast czekamy na ten wariant i mam nadzieję, że około marca, 

kwietnia ta decyzja zostanie wydana. Ona oczywiście, jeszcze może być wyczerpana 

cała jakby ścieżka ta odwoławcza przez różne strony i miejmy nadzieję, że tak się nie 

stanie, tu też duża rola również i parlamentarzystów. Zachęcam do tego, żeby po 

prostu pracować również nad burmistrzem Opatówka, który, jak wiemy, nie zgadza się 
z tym przebiegiem i pewnie jakiś tam, Skalmierzyc, przepraszam i ma jakieś tam prawo 

odnośnie odwoływania się i wydłużania tej decyzji, tak? No jest w stanie, jedyne co 

zrobić, to po prostu wydłużyć ją o kolejny rok. Także myślę, że sytuacja jest tutaj o tyle 

dobra, że jesteśmy dokumentacyjnie zaawansowani w miarę, jak będzie decyzja, ona 

się uprawomocni, nie będzie odwołań, to wtedy Generalna Dyrekcja Dróg i Autostrad 

ogłasza przetarg na zaprojektowanie i wykonanie tej inwestycji. To jest kolejnych tam 

kilka lat do momentu, aż zostanie wbita ta przysłowiowa łopata czy tam szpadel 

w ziemię. Także to jest kwestia, szanowni państwo obwodnicy, jeżeli chodzi o CPK, to 

prace cały czas trwają. My ze spółką jeszcze tutaj różne rzeczy tutaj 

doszczegółowiamy. Pojawiają się tam różne pomysły. Jak państwo wiecie, odbyły się 
warsztaty odnośnie dworca. Został wybrany taki mniej więcej optymalny wariant. Tam 

takich założeń funkcjonalnych dla tego fragmentu miasta. Ja jestem spokojny o te 

inwestycje, ponieważ narracja rządu, narracja również tutaj przedstawicieli, 

chociażby pana ministra jest taka, że no wcale to CPK nie jest takie złe 

i najprawdopodobniej rząd dokona jakichś rewizji założeń i będzie nadal kontynuował 

te inwestycje. Ja tylko przypomnę, szanowni państwo, że to CPK to jest, ja nie 

słyszałem żadnego eksperta od logistyki, od transportu, niezależnie czy on jest 

z lewicy, czy z prawicy, który by po prostu kwestionował założenia tego projektu. Nie 

ma takiego eksperta. Proszę mi wskazać wypowiedzi niepolityków, które mówią, że jest 

to megalomania, że to jest niepotrzebne. Polska jest jednym z większych krajów 

europejskich i w tej chwili w tym ruchu cargo obsługuje tylko 1% wszystkich towarów. 



40 

 

No przecież to jest wstyd, że my nie mamy porządnego dużego lotniska, gdzie można by 

chociażby te towary tutaj z dalekiego wschodu tutaj sprowadzać i rozprowadzać dalej. 

Także z punktu w Berlinie to... Dlatego ja uważam, że jest to inwestycja strategiczna 

i z tego, co wiem, minister też miał wypowiedzi infrastruktury, że nie jest 

przeciwnikiem CPK, także CPK będzie realizowane, a CPK bez komponentu 

kolejowego można powiedzieć, że nie ma sensu. Także liczymy na kolejne tutaj ruchy, 

to wszystko idzie i jak będziemy mieli tylko jakiejś informacje odnośnie tych prac, to 

będziemy państwa informować. Jest za późno już, tak jak w przypadku różnych 

podjętych wcześniej spraw na to, żeby rozmawiać w tym momencie o przesuwaniu tej 

kolei, także powinniśmy się cieszyć z tego, że Kalisz jest na trasie, że Kalisz ma 

przystanek, bo jest to dla nas po prostu, no cywilizacyjna i niesamowita zmiana, jeżeli 

chodzi o lokalizację naszego, o dostępność naszego miasta, bo szanowni państwo, no 

w te 45 minut, czy tam w godzinę do Warszawy, to jest naprawdę coś niesamowitego. 

30 minut do Poznania i to jest realne. Ja nie wiem, ile my się tym najeździmy, 

szanowni państwo, tą koleją, ile my będziemy mieli lat, jak to powstanie. Natomiast już 
nasze dzieci, ci młodzi ludzie, którzy tutaj w tym Kaliszu będą mieszkali, będą mieli 

zupełnie inne perspektywy. A proszę pamiętać, że ten ruch, to on jest w dwóch 

kierunkach. Także tutaj z Warszawy będzie dużo łatwiej przyjechać do Kalisza, coś 
zobaczyć, załatwić, otworzyć przedsięwzięcie, zainwestować tu trochę kasy. W dwie 

strony to działa, także powinniśmy wszyscy trzymać za te obie inwestycje kciuki. Ja 

jestem przekonany, że w tej chwili te wyborcze emocje opadną i oba projekty będą 

realizowane. 

 

Przewodniczący – ja nie ukrywam, że mam nadzieję, że jednak będziemy mieli okazję, 
panie prezydencie, i nową obwodnicą, i szybką koleją jednak się przejechać, żeby to... 

Mam nadzieję, że jednak nie potrwa to aż tak długo. 

 

Eskan Darwich, ad vocem – ja bardzo krótko chciałem panu prezydentowi powiedzieć, 
że to nie jest tak, że ten temat został poruszony przeze mnie dzisiaj. Ten temat jest 

poruszony przeze mnie praktycznie od 9 miesięcy. Na wszystkich komisjach naczelnicy 

wiedzą o tym. Pani Karolina Sadowska, radna Karolina Sadowska od pana 

interweniowała w tej sprawie. Również nie uzyskała odpowiedzi. Były różne 

interwencje. Gdyby od samego początku ta sprawa została wyjaśniona, to byśmy 

dzisiaj nie rozmawiali na ten temat. Panie prezydencie, może pan też bić swoje piersi, 

że pan nie informował, tak? Bo pan nie informował. To jest zbyt gruba sprawa, zbyt 

ważna sprawa, żeby pan tak odpuścić, powiedzieć, że nie ma tematu. 1,8 mln zł, czy 

nawet 1,5 mln zł to jest duża kwota, żeby nie informować społeczeństwa, że pan wydał 

tę kwotę na wysypisko śmieci. Ale co jest ważne? Co jest ważne? Ważne jest to, że 

dzisiaj pan potwierdził, że faktycznie z tej kwoty, czyli z tej nadwyżki, gdzie mieszkańcy 

zapłacili za śmieci, została sfinansowany utylizacja i wywóz śmieci z tego wysypiska. 

Ale druga informacja, która jest bardzo ważna, że dzięki naszej interwencji, że nie 

odpuszczaliśmy tego tematu, pomimo kłód, pomimo tego wszystkiego państwo chcą 
pociągnąć do odpowiedzialności projektanta. I tu jest bardzo ważna informacja, że 

determinacja, że chodzenie w sprawie bez złośliwości, bo chodziliśmy bez złośliwości, 

żeby tylko wyjaśnić, spowodowało, że pan prezydent chce pociągnąć do 

odpowiedzialności projektanta i to jest bardzo dobra informacja. 
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X. Wolne wnioski, oświadczenia i informacje. 

 
O zabranie głosu poprosił radny Tomasz Wasiak – ja chciałbym tylko króciutko bardzo 

serdecznie podziękować państwu radnym w imieniu swoim i zwierzolubów z Kalisza za 

przegłosowanie dzisiejszej poprawki, znaczy przegłosowanie uchwały w sprawie, 

przepraszam, posłużę się kartką, bo to długi tytuł, w sprawie przepisów porządkowych 

i opłat dodatkowych związanych z przewozem osób i bagażu publicznymi środkami 

transportu zbiorowego w komunikacji miejskiej na terenie miasta Kalisza. Chodzi 

o przewóz, o bezpłatny przewóz zwierząt domowych kaliskimi liniami autobusowymi. 

Bardzo państwu dziękuję. Dostałem w międzyczasie kilkanaście smsów w tej sprawie. 

Dzięki serdeczne. Jesteście wspaniali. 

 

XI. Punkt obywatelski. 

 

Żadna organizacja nie poprosiła o zabranie głosu w dniu dzisiejszym. 

 

XII. Zamknięcie obrad. 

 
Przewodniczący przypomniał radnym o konieczności składania oświadczeń 

majątkowych. Następnie, w związku z wyczerpaniem porządku obrad, zamknął 
posiedzenie LXXII sesji. Następna, LXXIII sesja odbędzie się 29 lutego 2024 roku 

o godz. 9:00. 

 

 
Przewodniczący 

Rady Miasta Kalisza 

/…/ 

Tadeusz Skarżyński 

 

 

Sporządziła: 

25.01.2024 r. E. Pastuszak 

 

 

 
* Wyłączenie jawności w zakresie danych osobowych, na podstawie art. 5 ust. 2 ustawy z dnia 

6 września 2001 r. o dostępie do informacji publicznej, jawność wyłączyła Katarzyna 

Wawrzyniak – naczelnik Kancelarii Rady Miasta. 


